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شماره 1612/ 8 صفحه/ قیمت 10.000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 7000 تومان

در گفتگو با عضو کمیسیون اجتماعی مجلس مطرح شد؛

آیا حضور افغانستانی ها در ایران خطرناک است؟
2

برکناری؛ یک  حواشی 

اختلاف بر سر
 » مُرِّ قانون« ادامه دارد
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جامعه

هنر

شهری

تاثیر اخبار و اتفاقات تلخ 
بر جامعه؛

شاید برای ما 
هم اتفاق بیفتد؟

با فیلمسازان خارجی 
فیلم کوتاه تهران؛

کیارستمی 
الهام بخش من بود

شانزدهمین بوستان بانوان 
در مشهد بهره برداری شد

بوستان  »شهربانو 
کوهسنگی«  ویژه 

بانوان

یک روان شــناس می گوید: »اتفاقــات تلخی که در چند 
وقت اخیر رخ داده است از جنگ جدید خاورمیانه تا قتل 
داریوش مهرجویی و همسرش حس ناامنی در جامعه ایجاد 
می کند که باعث خواهد شــد ما به صورت نیابتی خود را 
معرض آن اتفاقات ببینیم و افــراد جامعه احتمالا با این 
نگرانی دست و پنجه نرم کنند که این اتفاق ممکن است 
برای آنها هم رخ دهد.« به گزارش روزنامه »صبح امروز«؛ 
چند هفته ای هست که جامعه ما به شدت در معرض اخبار 

تلخ و آزاردهنده قرار گرفته است. هر چند...

کریستینا سانچز کارگردان فیلم  کوتاه داستانی »عزیزم« 
از فیلم هــای راه یافته به چهلمین جشــنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهران به ارائه توضیحاتی درباره این فیلم و نسبت 
خود با سینمای ایران پرداخت. به گزارش روزنامه »صبح 
امروز« کریستینا ســانچز کارگردان فیلم  کوتاه داستانی 
»عزیزم« از کشور کلمبیا که در بخش بین الملل چهلمین 
جشنواره بین المللی فیلم  کوتاه تهران حضور دارد، درباره 
این اثر به مهر گفت: وقتی من هفت ســاله بودم والدینم 

طلاق گرفتند، پدرم پس از مدت کوتاهی با زنی...

به عنوان شانزدهمین بوستان مخصوص بانوان به مساحت 
یک هکتار و با ۲۰۰ میلیارد ریال اعتبار روز سه شنبه طی 
مراسمی بهره برداری شد. به گزارش ایرنا، رییس کمیسیون 
بانوان و خانواده شورای اسلامی شهر مشهد در این مراسم 
اظهار کرد: در این دوره مدیریت شهری کمیسیون بانوان و 
خانواده در شورای شهر برای اولین بار در کشور به منظور 
 ایجاد گفتمان جدید در حوزه زنــان و خانواده راه اندازی

 شد. فاطمه ســلیمی افزود: ایجاد فضا برای بانوان نظیر 
سالن های ورزشی و بوستان یکی از بسترهای اصلی...

محمد مهــدی مظاهری: در شــرایطی که طی 
ماه های اخیر، ایالات متحده تلاش های گســترده ای 
را برای ایجاد ارتباط بین عربســتان و اسرائیل انجام 
داده بود و برخی کشــورهای عرب منطقه نیز روابط 
خود را با اســرائیل آغاز کرده اند، در ســالروز جنگ 
یوم الکیپــور حمله غافلگیرانه و گســترده  نیروهای 
حماس به اسرائیل با عنوان »طوفان الاقصی« با پرتاب 
۵هزار راکت به شــهرک های یهودی نشین مجاور و 
برخی مناطق در مرکز اســرائیل انجام شد. همزمان 
نیروهای این گروه وارد مناطقی شدند که تحت اشغال 

اسرائیلی ها بود. 
حمله ای که جهان را شگفت زده کرد و سایر بحرانها 
و جنگهای مهم همچون جنگ روســیه و اوکراین و 

بحران قره باغ را نیز در سایه قرار داد. 
در رابطــه با دلایل ایجاد این بحران باید گفت تداوم 
اشغالگری و شهرک ســازی های اسرائیل، تحمیل 
فشار و محرومیت شــدید بر ملت فلسطین به ویژه 
ساکنان نوار غزه، ترک تازی های دولت راست گرای 
نتانیاهو در شرایط سکوت جامعه بین المللی از جمله 

دلایل مهمی هستند که صبر ملت فلسطین را لبریز 
کرده بودند ولی در نهایت شاید این تلاشهای رژیم 
اسرائیل برای نفوذ و عادی سازی روابط با کشورهای 
اثر گذار جهان عرب و اســلام به ویژه عربستان بود 
که حتی با علم به پاســخ کوبنده اســراییل، شروع 
جنگ با این رژیــم را برای رهبران حماس منطقی 
ساخت؛ رویدادی که در صورت عملیاتی شدن آرمان 
فلسطین مستقل را به تاریخ می سپرد و اسرائیل را 
به برنده اصلی منازعه ۷۰ ساله با فلسطین تبدیل می 
کرد. بر این اساس نتیجه فوری این جنگ تعلیق و 
مسکوت ماندن مذاکرات عادی سازی بوده و حداقل 
تا زمانی که جنایات اسرائیل در غزه در اذهان عمومی 
زنده باشد، بحث توسعه پیمان ابراهیم و عادی سازی 

روابط اسرائیل با عربستان عملیاتی نخواهد شد.
اما در هر صورت جنگ پدیده مطلوبی نیســت و به 
ویژه زمانی که ســطح تلفات غیرنظامیان در آن بالا 
باشد، لازم است تلاشها برای پایان آن هر چه زودتر 
آغاز شــود. در مورد راه حل های کمک کننده برای 

پایان این جنگ باید گفت؛ هر چند ارائه...

جنگ حماس و اسرائیل به کدام مسیر می رود؟

نگاهی بر کارنامه پرُ از تحریم سعید جلیلی؛

مردی که همیشه
 ساز مخالف می زد
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در گفتگو با عضو کمیسیون اجتماعی مجلس مطرح شد؛

آیا حضور افغانستانی ها در ایران خطرناک است؟
طی ماه های اخیر، ویدئو ها و تصاویری 
از حرکت گســترده مهاجران افغان به 
ایران در شــبکه های اجتماعی منتشر 
و پربازدید شده اســت. گرچه زمان و 
مکان دقیق این تصاویر ویدئو ها و حتی 
صحتشان قابل تایید نیست، اما برخی 
کاربران، رسانه ها و مســئولان به این 

موضوع واکنش نشان داده اند.
افغانســتانی ســاکن  تعداد مهاجران 
تهــران بــه علــت ورود غیرقانونی و 
قانونی این مهاجران به کشور، به طور 
دقیق، عملا غیرممکن اســت. اما پس 
از سقوط دولت پیشــین این کشور و 
به قدرت رســیدن طالبان، هزاران تن 
از نظامیان پیشین، خبرنگاران، فعالان 
مدنی، سیاست مداران و سایر شهروندان 
افغانســتان به ایران مهاجر شــده اند. 
آمار های ســازمان ملل نشان می دهد 
۷۸۰ هزار پناه جوی ثبت شــده و ۲.۶ 
میلیون افغان بدون اسناد و ۶۰۰ هزار 
نفر با اسناد قانونی در ایران ساکن شده 
اند. آمار های رســمی که سال گذشته 
از سوی حســین امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه ایران منتشر شده به عدد 
تقریبی پنج میلیون مهاجر افغان، اشاره 

دارد.
روزنامه جمهوری اسلامی اخیرا در یک 
گزارش انتقادی به عدد هشت میلیون 
افغانستانی مهاجر ســاکن ایران اشاره 
کرده اســت، اما این عدد نیز ســند و 
مدرک قانونی و معتبر ندارد. توجه افکار 
عمومی به موضوع مهاجران افغانستانی 
طــی هفته های اخیر بــا واکنش های 
رسمی نیز همراه شــده است. حسن 
همتی رئیس کمیته امنیت کمیسیون 
امنیــت ملی مجلس معتقد اســت به 

کارگیری اتباع 
جرم و جنایت می شود چراکه این افراد 
شناسایی نشدند و در صورتی که جرم 
و جنایت انجام دهند نمی توان آن ها را 
پیگیری کرد. بنده مخالف ورود اتباع غیر 
مجاز به کشور هستم و این مساله بیشتر 
در مورد اتباع غیر مجاز کشور افغانستان 
مطرح می شود؛ با توجه به اطلاعاتی که 
در دسترس است، تعداد زیادی از اتباع 
غیر مجاز، بعد از حضور طالبان و داعش 
در افغانستان، ورود غیر قانونی به ایران 
داشــتند و در مناطقی از تهران و سایر 

نقاط کشور سکنی گزیدند.«
جلال رشــیدی کوچی، نماینده مردم 
مرودشت در توئیتی نوشت: »با احترام 
به اتباع قانونی، معتقدم تا دیر نشــده 
باید هزینه ها برای مهاجرین غیرقانونی 
و کســانی که امکانــات در اختیار این 
افراد می گذارند چنان افزایش یابد که 
ماندن در ایران برایشان به صرفه نباشد. 
اگر دولت فکر عاجلی، نکند به زودی با 
چالش های امنیتی و اجتماعی ناگواری 

روبرو خواهیم شد.«
میثم مهدی پور مشــاور کاظمی قمی 

سفیر و نماینده ویژه ایران در افغانستان 
در واکنــش به نشــر خبر هایی مبنی 
بر روند افزایشــی مهاجران افغانستانی 
به ایران، نوشــت: »۱- برخلاف اخبار 
مغرضانه ایــن روزهــا، ورودی مرز ها 
خلوت است و کشور نیز هیچ انگیزه ای 
افزایش تعداد پناهجویان  در خصوص 
افغانســتان نــدارد. ۲- طرح انســداد 
فیزیکــی مرز ها تصویب و با جدیت در 
حال اجرا است امید است با اجرای این 
طرح بخش اعظمی از ورود غیرقانونی 
حل شود. ۳-اخراج پناهجویان، راه حل 
مشکل موجود نمی باشد )چند روز دیگر 
از طریق غیرقانونی وارد می شوند( فارغ 
از هزینه ای که به کشور تحمیل می شود. 
۴-هماهنگی جزایر تصمیم گیر کشور 
در موضوع افغانستان - تعریف صحیح از 
افغانستان )فرصت یا تهدید( - عمل به 
نقشه راه در قبال افغانستان و... راهکار 

اساسی می باشد.«
 با توجه به این شــرایط پرسش هایی 
مطرح است، از جمله این که آیا حضور 
مهاجران افغان در کشور، با چالش هایی 
همراه خواهد بــود و بهترین راهکار ها 
برای حفظ ثبات و امنیت کشور در کنار 
پذیرش مهاجران و اتباع بیگانه چیست؟ 
کیومرث سرمدی واله، نماینده همدان 
در مجلس یازدهم و عضو کمیســیون 
اجتماعی مجلس شــورای اسلامی در 
گفتگویی به این پرسش ها پاسخ داده 

است:
لزوم نظارت و کنترل ورود اتباع بیگانه

کیومرث ســرمدی واله گفت: »در یک 
نگاه کلــی باید بپذیریم که اســتکبار 
جهانی در همــه زمینه ها و به ویژه در 
بحث اخلال در توســعه کشور ما فعال 
بوده و هســت و احتمــالا خواهد بود. 
آن ها از هر روشــی برای نفوذ در کشور 
و ایجاد مشکلات اســتفاده می کنند. 
طبیعتا در بحــث افزایش مهاجران به 
کشــور و به ویــژه مهاجرانی که بدون 
مجوز و گذرنامه رسمی و معتبر قانونی 

وارد کشور ما می شــوند نیز مسئله از 
حساسیت بسیار بالایی برخوردار است و 
می تواند منجر به مشکلاتی حاد شود.«

وی افزود: »همزمان با افزایش جمعیت 
امکانات کشور  از  مهاجران، اســتفاده 
توسط مهاجران نیز افزایش پیدا می کند 
و ممکن است مشکلاتی در این زمینه 
رخ دهــد. افزون بر این ها، گرچه ورود 
مهاجران به کشور فی النفسه خطرناک 
نیست، اما می تواند مخاطراتی امنیتی 
را در ســطح مناطق مختلف کشــور 
ایجاد کند. ایــن مخاطرات با توجه به 
حجم بالای جمعیتی کــه احتمالا از 
مسیر های قانونی به کشور وارد نشده اند 
و البته گذرنامه معتبر نیز ندارند، جلوه 
پررنگ تری خواهد داشت؛ بنابراین من 
بــه عنوان یکی از اعضای کمیســیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی، تاکید 
دارم که بحث مهاجــران غیرقانونی و 
حتی قانونی و به ویژه مهاجران افغان، 
به نظارت و برنامه ریزی مشخص نیاز 
دارد. اگر این نظارت و برنامه ریزی انجام 
نشود، بدون شک در آینده ای نه چندان 
دور با مشکلاتی ملموس و سنگین در 

سطح کشور مواجه خواهیم شد.«
 اهمیت بازبینی قوانین مهاجرتی و 

مهاجرپذیری
عضــو کمیســیون اجتماعی مجلس 
شــورای اســلامی گفت: »بدون شک 
افزایش جمعیت مهاجــران در ایران، 
با توجه به وضعیت حســاس کشور، به 
تدبیر سیاسی اجتماعی نیاز دارد. یکی 
از این تدابیر، تدوین قوانین مترقی است. 
منظور از قوانین مترقی، قوانینی است 
که بــا وضعیت فعلی جامعه همخوانی 
داشته باشد. معتقدم که حاکمیت باید 
به این موضوع ورود پیدا کند. چگونگی 
ورود ایــن مهاجران به کشــور باید به 
شــکل کامل رصد شــده و با قوانین 
جدی تــری کنترل شــود. در مرحله 
بعدی، وضعیت ســکونت  مهاجران در 
کشور نیز حائز اهمیت است. نوع اقامت 

این افراد و چگونگی بهره مندی آنان از 
امکانات کشــور، نیازمند بازبینی و باز 
تدوین اســت. در این مسیر از یک سو 
به نظارت جدی و همه جانبه و از سوی 
دیگر به قوانینی که جهان شمول باشد 
و همه مخاطرات آتی را پیش بینی کند 
نیاز داریم. افزایش جمعیت مهاجران در 
ایران بدون تدبیر تبدیل به یک معضل 
خواهد شــد که حل آن چندان ساده 

نیست.«
وی افزود: »در حال حاضر، در بدو ورود 
اتباع بیگانه و به ویژه افغان ها به ایران، 
شــاهد راهکار خاصی نیستیم. این در 
حالی اســت که بار ها از مهاجرت های 
غیرقانونی به کشــور آسیب هایی دیده 
ایم. وقتی مهاجران به شکل غیرقانونی 
وارد کشور می شوند، نه قابل ردیابی و 
پیگیری هستند و نه جا و مکان کار و 
زندگی مشخصی دارند. همین موضوع، 

یک مسئله قابل توجه است.«
نماینــده مــردم همــدان در مجلس 
یازدهم گفــت: »تاکیــد می کنم که 
در بخش قوانین، با کاســتی هایی در 
مبحث اعطای تابعیــت دائم یا موقت 
رو به رو هســتیم. به همین دلیل نیز 
تصور می کنم، بازنگری در حوزه قوانین 
موجــود، یک ضــرورت اســت و باید 
مورد توجه قرار گیرد. این نکته را هم 
فراموش نکنیم که جمهوری اسلامی 
انسان  ایران، بر اساس سیاســت های 
دوستانه و دینی، با توجه به مشکلاتی 
که مردم افغانستان دارند، سالها، میزبان 
مردم این کشور همســایه بوده است. 
این نکته هم مهم اســت که همیشه 
بخشی از این جمعیت مهاجر، قدردان 
جمهوری اسلامی بوده و بدون مشکل 
در کشور ما کار و زندگی کرده اند، اما 
به هر حال، به سیاست گذاری هایی نیاز 
داریم که در آینده با رشــد بی ضابطه 
جمعیت مهاجران )از هر کشوری( رو به 
رو نشده و با عوارض آن دست و پنجه 

نرم نکنیم.«

پنهان کاری در ثبت نام نامزدها به رونق انتخاباتی ضربه زد
انتخابات  ثبت نام رســمی نامزدهای 
مجلس چندروزی اســت که آغاز شده 
اما هنوز هیچ خبری از تکاپوی سیاسی 

دیده نمی شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از نامه نیوز، عزت الله یوسفیان ملا 
درباره علت سکوت انتخاباتی حاکم بر 
فضای سیاسی کشور گفت: قانون جدید 
انتخابات امکان بررسی بهتر صلاحیت 
نامزدهــا را فراهم کرد که کار بســیار 
خوبی بود چون امکان این کار در مدت 
محدود و کوتاه وجود نداشــت اما در 
کنار این حُســن نقدهایی نیز به قانون 
جدید وارد می شود چراکه مغایر رقابت 

انتخاباتی است.
وی افزود: امروز ثبت نام نامزدها به طور 

اینترنتی شــده و فقط خود فرد از این 
موضوع مطلع است حال آنکه در گذشته 
افراد تحت نظارت افکارعمومی اقدام به 
ثبت نام در انتخابات مجلس می کردند. 
نتیجه قانون جدید آنجا مشخص می 
شود که امروز اگر در حوزه انتخابیه ای 
۱۵۰ نفر نامزد انتخابات مجلس شده 
اند، در ادوار گذشته چون همه فرایند 
ثبت نام نزد افکارعمومی انجام می شد 
نهایتا در این حــوزه انتخابیه ۱۰ نفر 

اعلام کاندیداتوری می کردند.
این فعال سیاسی یادآور شد: بر اساس 
قانون جدیــد تا اعلام نهایی نامزدهای 
از ترکیب  تأییدصلاحیت شده، کسی 
افراد ثبت نامــی اطلاعی ندارد. این به 
معنی کنارزدن افکارعمومی از نظارت 

بر ثبــت نام نامزدهاســت. در صورتی 
کــه وقتی در ادوار پیشــین افراد وارد 
فرمانداری می شدند بلافاصله در شهر 
می پیچید که چه کسانی نامزد شدند؛ 
رقبا همدیگر را می شناختند، تک تک 
کاندیداها مورد قضاوت مردم قرار می 
گرفتند و اعمال و رفتارشان بیشتر رصد 

می شد.

وی ادامه داد: بــا وجودی که در نیمه 
فرصت قانونی ثبت نام نامزدها هستیم 
هنوز هیــچ کس نمی دانــد رقیبش 
کیســت چون اعلام نمی شــود چه 
کسانی ثبت نام کردند. با پنهان کاری 
که پیش آمد تعــداد ثبت نامی ها در 
انتخابات مجلس زیاد شد، ضمن آنکه 
کسی از رقیب خود مطلع نیست، نتیجه 
آن شده که یک حالت گنگی در فضای 

سیاسی کشور حاکم است.
یوسفیان با بیان اینکه پنهان کاری در 
ثبت نام نامزدها به رونق انتخاباتی ضربه 
زد، گفت: تا زمان آغاز تبلیغات رسمی 
کســی از رقیب مطلع نیست و مردم 
نیز فرصت رصد و ارزیابی نامزدها را از 

دست می دهند.

نگاهی بر کارنامه پرُ از تحریم سعید جلیلی؛
مردیکههمیشهسازمخالفمیزد

هشت ســال بعد از تصویب 
قبلا  که  همانگونــه  برجام، 
در متــن این توافق هســته 
ای مقرر شده بود، دبیرخانه 
شورای امنیت سازمان ملل با 
ارسال یادداشتی به کشورهای 
عضو ســازمان ملل متحد، 
پایان رسمی مقررات بندهای 

۳، ۴ و ۶ ضمیمه ب قطعنامه ۲۲۳۱، شامل آزمایش های موشکی، 
محدودیت صادرات و واردات اقلام موشکی به ایران و همچنین تحریم 
هــای مربوط به توقیف اموال و ارائه خدمات مالی به افراد و نهادهای 

ایرانی تحت تحریم شورای امنیت را به اطلاع کشورها رساند.
به گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از خبرآنلاین، پایان این 
محدودیت های تسلیحاتی که اساسا نیازمند تصویب قطعنامه، صدور 
بیانیه و یا هیچ اقدام دیگری در سطح شورای امنیت نبوده و به صورت 
خودکار محقق شــد، کمتر از زمان تصویب در سال ۱۳۹۴ در رسانه 
های داخلی و صداوسیما بازتاب داشت. آنهم در شرایطی که لغو این 
تحریم ها می تواند دســتاوردی بزرگ برای ایران و خاصه نیروهای 
مسلح باشد، چرا که بدون هیچگونه مذاکره ای تحریم های نیروهای 

مسلح برای واردات و صادرات سلاح لغو شده است.
اما این نکته آنجا قابل توجه می شود که مروری بر مواضع منتقدان 
برجام داشته باشیم، منتقدانی از جنس سعید جلیلی که طی سال های 
اخیر توافق هسته ای را درختی بدون میوه ارزیابی می کردند. سعید 
جلیلی بعد از خروج ترامپ از برجام و تحمیل تحریم های اقتصادی به 
مردم با خوشحالی گفته بود »باغ گلابی برجام چه شد؟ بیان می شد 
برجام سند شورای امنیت است و بنای مستحکمی است!«او برخلاف 
برخی هم طیفان سیاســی اش که پی به عواید برجام برده اند و این 
روزها برضرورت احیای برجام تاکید دارند، همچنان معتقد است که 
برجام بدون دستاورد بوده است. اما در نقض این نگاه جلیلی همین 
بس که تحریم های تسلیحاتی در موعد مقرر لغو شود. او اما به فاصله 
کوتاه ســاز مخالفت را کوک کرد و بنــای تاختن به مذاکرات و تیم 
مذاکره کننده قبلی را گذاشت.او بی توجه به این نکته مهم که در زمان 
حضورش در شورای عالی امنیت، شش قطعنامه از جمله »قطعنامه« 
۱۹۲۹ به ایران تحمیل شده بود، حالا از »بیانیه« اتحادیه اروپا و امریکا 

برای لغو نکردن تحریم های تسلیحاتی ایران انتقاد کرده است.
جلیلی طی روزهای اخیر با یادآوری حضورش در مجلس شــورای 
اسلامی در شهریور ۱۳۹۴ به عنوان منتقد برجام، گفته »ما در جلساتی 
که در مجلس خدمت دوســتان بودیم، می گفتیم این متن می گوید 
برخی تحریم ها تا ۸ سال باقی می ماند. ۸ سال تا کی بود؟ همین دیروز. 
کسانی که می گفتند شما بتن بریزید، سانتریفیوژ جمع کنید، موادتان 
را خارج کنید، ما هم برخی تحریم ها را هشت سال دیگر برمی داریم، 
خب حالا بعد از هشــت سال، اتحادیه اروپا در تاریخ دیروز رسیده به 
برخی تحریم هایی که قرار بود بردارد، آمریکا که سال نود و هفت خارج 
شد، اروپایی ها که ماندند چه؟ شما بیانیه دو روز پیش آنها را بخوانید، 
ببینید چه بیان می کنند؛ بیانیه می دهند می گویند، درست است که 
سر هشت سال موعد انجام تعهدات آن هاست، اما انجام نمی دهند، به 

همین راحتی.«
این اظهارات جلیلی با واکنش هایی روبرو شد و تحلیلگران تاکید دارند 
او یا از تفاوت حقوقی »بیانیه« و »قطعنامه« مطلع نیست یا تلاش می 
کند و صرفا کوشش می کند با مغالطه موضوعات، افکارعمومی را از 
چرایی تحمیل قطعنامه های سازمان ملل در دوره مدیریتش بر دبیری 

شورای امنیت ملی دور کند.
در شش قطعنامه تحمیل شده به ایران در زمان سعید جلیلی، پرونده 
هسته ای ایران در ذیل فصل ۷ منشور ملل به عنوان تهدیدی علیه 
امنیت جهانی شناخته می شد. اما شدیدترین قطعنامه علیه ایران، 
قطعنامه ۱۹۲۹ بود. بر اساس این قطعنامه ایران نباید از هیچ فعالیت 
تجاری مرتبط با غنی سازی اورانیوم و دیگر مواد هسته ای یا فناوری 
دیگر کشورها بهره مند شــود و تمامی کشورها می بایست از انتقال 
هرگونه تانک، خودروهای زرهی، هواپیماهای جنگی، هلیکوپترهای 
تهاجمی، توپخانه کالیبر بالا، کشتی های نظامی، موشک و سیستم ها 
و قطعات مرتبط با آنها به ایران خودداری کنند. همچنین تاکید شده 
بود اگر ایران تمام فعالیت های مرتبط با غنی سازی و بازفرآوری خود را 

متوقف کند، این قطعنامه به حالت تعلیق در خواهد آمد.
این قطعنامه شــورای امنیت ایران را از هرگونه سرمایه گذاری در بخش 
تکنولوژی هســته ای و موشــکی در خارج از کشــور بازمی داشت. این 
ممنوعیت سرمایه گذاری در بخش معادن اورانیوم را هم شامل می شد. 
قطعنامه ۱۹۲۹ در حقیقت ایران را در سایه تحریم کامل تسلیحاتی قرار 
داده بود.بر اساس این قطعنامه کشورهای عضو سازمان ملل مجوز داشتند 

از هر گزینه ای )حتی نظامی( برای اجرای قطعنامه استفاده کنند.
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جنگ حماس و اسرائیل به کدام مسیر می رود؟
محمد مهدی مظاهری: در شرایطی 
که طی ماه های اخیــر، ایالات متحده 
تلاش های گســترده ای را برای ایجاد 
ارتباط بین عربســتان و اسرائیل انجام 
داده بود و برخی کشورهای عرب منطقه 
نیز روابط خود را با اسرائیل آغاز کرده اند، 
در ســالروز جنــگ یوم الکیپور حمله 
غافلگیرانه و گسترده  نیروهای حماس 
به اســرائیل با عنوان »طوفان الاقصی« 
با پرتاب ۵هزار راکت به شــهرک های 
یهودی نشــین مجاور و برخی مناطق 
در مرکز اســرائیل انجام شد. همزمان 
نیروهای این گروه وارد مناطقی شدند 

که تحت اشغال اسرائیلی ها بود. 
حمله ای که جهان را شگفت زده کرد 
و سایر بحرانها و جنگهای مهم همچون 
جنگ روسیه و اوکراین و بحران قره باغ 

را نیز در سایه قرار داد. 
در رابطه با دلایل ایجاد این بحران باید 
گفت تداوم اشغالگری و شهرک سازی 
های اسرائیل، تحمیل فشار و محرومیت 
شدید بر ملت فلسطین به ویژه ساکنان 
نوار غزه، ترک تازی های دولت راست 
گرای نتانیاهو در شرایط سکوت جامعه 
بین المللــی از جملــه دلایل مهمی 
هستند که صبر ملت فلسطین را لبریز 
کرده بودند ولی در نهایت شــاید این 
تلاشهای رژیم اســرائیل برای نفوذ و 
عادی سازی روابط با کشورهای اثر گذار 
جهان عرب و اســلام به ویژه عربستان 
بود که حتی با علم به پاســخ کوبنده 
اسراییل، شــروع جنگ با این رژیم را 
برای رهبران حماس منطقی ساخت؛ 
رویدادی که در صورت عملیاتی شدن 
آرمان فلســطین مســتقل را به تاریخ 
می ســپرد و اسرائیل را به برنده اصلی 
منازعه ۷۰ ساله با فلسطین تبدیل می 
کرد. بر این اســاس نتیجه فوری این 
جنگ تعلیق و مسکوت ماندن مذاکرات 
عادی ســازی بوده و حداقل تا زمانی 
که جنایات اســرائیل در غزه در اذهان 

عمومی زنده باشد، بحث توسعه پیمان 
ابراهیم و عادی سازی روابط اسرائیل با 

عربستان عملیاتی نخواهد شد.
اما در هر صورت جنگ پدیده مطلوبی 
نیست و به ویژه زمانی که سطح تلفات 
غیرنظامیان در آن بالا باشد، لازم است 
تلاشــها برای پایان آن هــر چه زودتر 
آغاز شود. در مورد راه حل های کمک 
کننده برای پایان این جنگ باید گفت؛ 
هر چند ارائه تحلیل قطعی در این مورد 
کار آســانی نیســت و تا حد زیادی به 
شیوه تداوم جنگ، طرحهای ارائه شده 
از سوی کشــورهای میانجی و میزان 
مداخلــه قدرتهای منطقــه ای و بین 
المللی در جنگ  بســتگی دارد، اما به 
نظر می رسد چند سناریوی ممکن در 

این زمینه وجود دارد؛
سناریوی نخست

تداوم جنگ تا نابودی و شکست کامل 
یکی از طرفهاست. در قالب این سناریو 
جنگ از حالت دوجانبه بین حماس و 
اسرائیل خارج شــده و همچون مدل 
جنگ جهانــی اول و دوم به ســمت 
یارگیری منطقه ای و بین المللی حرکت 
می کند. افزایش طرفهای درگیر در این 
جنگ قطعا سطح ویرانی و تلفات انسانی 
را برای هر دو طرف به طرز وحشتناکی 
افزایش خواهد داد و ممکن اســت به 
واسطه فعال نمودن و تشدید رقابتها و 

خصومتهای دیرینه و نهفته در منطقه 
غرب آســیا، به یک جنگ فرسایشی و 
پرهزینه برای همه کشــورهای درگیر 
تبدیل شود. نتیجه این جنگ جهانی 
جدید در نهایت شکل گیری یک توافق 
صلح جدید به نفع جبهه غالب و  ایجاد 
تحولی اساســی در نقشه و ژئوپلیتیک 
منطقه اســت. همانگونه که مواضع و 
رویه محور مقاومت، آمریکا و اروپا هم 
نشان می دهد، این ســناریو به دلیل 
هزینه های بالای آن برای کشــورهای 
منطقه و قدرتهــای جهانی و نامعلوم 
بــودن نتایج ان احتمــال وقوع اندکی 
دارد و این کشــورها می کوشند تا حد 
امکان از گســترده شدن دامنه جنگ 
و رویارویی قدرتهای مطرح با یکدیگر 

خودداری کنند. 
سناریوی دوم

 اوکراینیزه شــدن جنگ اســرائیل و 
حماس اســت؛ یعنی همچــون مدل 
جنگ اوکراین هیچ کشوری در حمایت 
از طرفهای درگیر به طور مستقیم وارد 
جنگ نمی شــود، اما به طور مخفیانه 
یا آشــکار به حمایت مالی، اطلاعاتی، 
نظامی و لجستیکی از یکی از طرفها می 
پردازند. این سناریو نسبت به سناریوی 
نخست احتمال وقوع بیشتری دارد، اما 
با توجه به تاثیر آن بر فرسایشی شدن 
جنگ و افزایش هزینه های آن، گزینه 

مطلوبی برای قدرتهــای منطقه ای و 
جهانی نیست و تلاش برای اجتناب از 

ان انجام می شود.
سناریوی سوم

 رها کردن حماس و اســرائیل به حال 
خود بــرای ادامه جنــگ در حد توان 
دو طرف اســت؛  هدف این سناریو که 
حداقل در یک هفته اخیر اجرایی شده 
و احتمال تداوم آن نیز زیاد است، بیشتر 
اعاده حیثیت و جبران گاف اطلاعاتی 
اسرائیل است که با ان همه ادعایی که 
در حوزه قدرت برتر نظامی و اطلاعاتی 
منطقه بودن، داشت، اینگونه توسط یک 
گروه شبه نظامی مورد حمله غافلگیرانه 
قرار گرفت و خســارات و کشته های 

بسیاری روی دستش ماند.
البته در قالب این ســناریو نیز ممکن 
اســت کمکهای غیر مستقیم در حوزه 
های مختلف از سوی کشورهای طرفدار 
دو طرف صورت بگیرد، اما این کمکها به 
گونه ای انجام می شود که دامنه جنگ 

گسترده و فراگیر نشود.
در نهایت فــارغ از اینکــه کدامیک از 
ســناریوهای فوق در میان مدت و بلند 
مدت عملیاتی شــود، با توجه به تلفات 
گســترده غیر نظامیان به ویژه کودکان 
در یک هفته اخیر، نکته مهم این است 
که ســازمان ملل، سازمان همکاریهای 
اســلامی و ســازمانهای حقوق بشری 
باید هر دو طرف جنگ به ویژه اسرائیل 
سرخورده و خشمگین را که با وقاحتی 
مثال زدنی رسما اعلام می کند مردم غزه 
را از حقوق اولیه انسانی از جمله غذا، آب، 
برق و بهداشت و درمان محروم کرده و 
حتی از حمله به بیمارستانها و کاروانهای 
غیر نظامی در حال فرار نیز ابایی ندارد، 
به رعایت حقوق بشر و حقوق جنگ وادار 
کنند و با تعریف و تعیین انواع تحریم ها 
و مجازاتهای ملموس و بازدارنده مانع از 
تداوم وقوع جنایات جنگی در این جنگ 

نابرابر شوند. 

وقتی ایران از حاشیه به متن می آید؛
احیای جایگاه تاریخی ایران در قفقاز جنوبی

دکتر آندرانیک سیمونیان، کارشناس 
مسائل قفقاز: همزمان با سرعت یافتن 
سیر وقایع در منطقه قفقاز جنوبی، رفته 
رفته حضور جمهوری اسلامی ایران نیز از 

حاشیه امور به متن انتقال می یابد.
حذف خودخواســته ایــران از معادلات 
منطقه قفقاز جنوبی که ریشه در نوع تلقی 
و برداشت مسئولین کشــورمان داشت، 
تا به امروز حتی به از دســت دادن برخی 
فرصت های ناب و قابل تامل نیز منجر شده 

است.
زنــگ بیداری را جنــگ ۴۴ روزه قره باغ 
بــه صدا درآورد و کشــورمان با تاخیری 
بی معنــا، در روزهای پایانــی جنگ و با 
کشــف تدریجی پیچیدگی های موجود، 
ناگهان خود را در برابر واقعیاتی غیرقابل 
چشم پوشی و مسائلی یافت که تشنه ارائه 

راه حل های عقلایی هستند.
پــس از دوره هــای فطــرت و بی عملی 
گذشته، خوشبختانه برخورد حساب شده، 
بر اساس تعهد در قبال منافع ملی و به ویژه 
برخوردهای قاطع با عوامل بی ثبات کننده 
تــوازن منطقه ای، یکی پــس از دیگری 
فرصت تجلی یافتند و ایــران، اگرچه با 
تاخیر، به ســوی تصدی جایگاه شایسته 
خودش در سرزمین های آشنایی که ادامه 
طبیعی ایران تاریخــی و به ویژه پاره های 
همگن فرهنــگ ایرانــی بوده اند، خیز 

برداشت.
قفقاز جنوبی در ایــن برهه خاص تاریخ 
معاصر، در کنار همه ویژگی های دیگرش 
به عنــوان راه و معبــری که ایــران را با 
هم پیمانان این روزهایش پیوند می دهد، 
معنا و مفهوم می یابد. هم قفقاز جنوبی، 

هم روسیه و اوراســیا در آن سوی کلیه 
اقتصــادی  و  دشــواری های سیاســی 
تحمیل شــده، برای کشــورمان معنای 
دیگری نیز دارند؛ معنایی که در سخنان 
مقام معظم رهبری با رهبران جمهوری 
فدراتیو روسیه و جمهوری ترکیه به صورت 
بسیار روشن و آشکار، تبلور و تجلی یافت 
و همه طرف های درگیــر در امور جاری 
این خطه به وضوح و به ســرعت متوجه 
اهمیت راه ارتباطی چند هزار ساله ایران 
و ارمنستان برای جمهوری اسلامی و عزم 
خلل ناپذیر جهت حراســت از آن شدند. 
این راه چند شــاخه و چند رشته ای بوده 
و در داخل خــودش ظرافت های متعدد 
و تنش های معناداری را پنهان کرده، اما 
اهمیت این راه در محاســبات راهبردی 
کشــورمان و در چارچوب پدیده در حال 
شکل گیری و بســیار حیاتی کریدور یا 
شاهراه شمال - جنوب، واضح تر و بارزتر 
از آن است که رقبا بتوانند خود را به ندیدن 
بزنند. بدیهی اســت که این شاهراه هم 
مفری برای عبور و مرور است و هم دارای 
استعدادهای مستتر، برای وارد کردن ایران 

به بازارهای انرژی.
ایــران هم اکنــون از مســیر جمهوری 
ارمنستان و با تهاتر گاز با برق، بخشی از 
برق مصرفی کشور را تامین می کند. البته 
خطوط کنونی انتقال گاز نیز با وسواس ها 
و خساســت های تحمیلی اولیه دوستان 
روس، در مقطعــی که طراحــی و آماده 
اجرا می شــدند، حجم بسیار نازلی دارند 
و تنها برای تامین نیازهــای محدود دو 
کشور کفایت می کنند، در حالی که اصولا 
حضور در دریای ســیاه کــه در تعامل با 
جمهوری های ارمنستان و گرجستان امری 
کاملا قابل حصول و دست یافتنی به نظر 
می رسد، از اهداف دوربرد کشورمان بوده 
و نیازمند ایجاد زمینه ها و شرایط مناسب 
است. در این راه شرایط ویژه کنونی روسیه، 
کشوری که به عنوان هم پیمان استراتژیک 
قلمداد می شود بسیار حائز اهمیت است. 
این واقعیت که هم اکنون روسیه محاصره 
شــده، مقادیر معتنابهی از گاز خود را از 
طریق جمهوری آذربایجان به اروپا عرضه 
می کند و اروپاییان نیز از این امر بی اطلاع 
نیستند، در شرایط کنونی به خودی خود 

می تواند به عنوان ضریب اطمینان و عاملی 
تاثیرگذار و تسهیل گر به حساب آید.

در روزهای اخیر خبر دیدارهای مسئولین 
ایران و ارمنســتان برای امضــای قرارداد 
فروش گاز به ارمنستان جلب توجه می کرد. 
این خبر در حقیقت بدان معناست که باید 
خطوط جدیدی برای انتقال گاز طراحی و 
تعریف شوند و به اجرا درآیند. بسیار به جا 
و به موقع خواهد بود که در روند طراحی 
و اجرای این خطوط جدید، ظرفیت های 
احتمالی انتقال گاز برای عرضه در بازارهای 

اروپایی نیز در نظر گرفته شوند.
به دنبال فعال شدن هدفمند دیپلماسی 
ایرانی و حضور معتبر و موثر کشــورمان 
در معــادلات منطقــه قفقــاز جنوبی و 
ســعی وافری که برای تامین منافع ملی 
به کار می برد، این طور به نظر می رســد 
که ابتکارات کشــورمان برای حضور در 
سیونیک و افتتاح کنســولگری در این 
منطقه مورد توجه طرف های دیگر نیز قرار 
گرفته است و هم اکنون جمهوری فدراتیو 
روسیه و جمهوری فرانسه در تدارک افتتاح 
سرکنسولگری و کنسولگری در شهر قاپان، 

مرکز استان سیونیک، هستند.
شــواهد بــر صحــت موضع گیری های 
کشــورمان دلالت دارند. بــدون ذره ای 
تردیــد، در تداوم این تصمیمات صحیح، 
امر ایجاد خطوط حمل انرژی را هم باید 
در برنامه های عملی کشــور تعریف کرد، 
به خصوص که ایجاد خطوط حمل انرژی 
به طور طبیعی هم گامی در جهت ایجاد 
بنگاه های اقتصادی کارآفرین خواهد بود 
و هم حضور ایران را در منطقه به صورت 
امری بدیهی و طبیعی، اقتضا خواهد کرد.

برای دهلی نو منافع حرف اول را می زند؛
هندومناقشهاسرائیل-فلسطین

پریسا پارسا:  حمله اخیر حماس به رژیم صهیونیستی نخست 
وزیر مودی را بر آن داشــت تا با اسرائیل همبستگی خود را اعلام 
کند و ماهیت پیچیده روابط هند با اسرائیل و فلسطین را برجسته 
کند. این موضوع سوال ما را به موضع هند در این مناقشه هدایت 

می کند.
مهاتما گاندی در مقاله خود تحت عنوان یهود که در سال ۱۹۳۸ 
در روزنامه حاریخان منتشــر شد می نویسد: فلسطین متعلق به 
ملت عرب است، همانگونه که انگلستان به انگلیسی ها و فرانسه به 
فرانسوی ها تعلق دارد؛ بر همین اساس، تحمیل این خواسته یهود 
به عرب ها، بســیار غیر انسانی و اشتباهی بزرگ است. این جمله 
نشان می دهد که از لحاظ تاریخی هند از آرمان فلسطین حمایت 
می کرد. اما با گذشت زمان و تحت تاثیر غلبه باورها و دیدگاه های 
جدید بر سیاست خارجی هند، مواضع این دولت نسبت به رژیم 

اسرائیل نیز دستخوش تغییر شده است. 
با روی کار آمدن دولت نارندرا مودی در ســال ۲۰۱۴ روابط هند 
با اسرائیل تشدید شد و متعاقب آن همکاری های هند و اسرائیل 
در زمینه های مختلف، بطور چشمگیری رشد یافته است . اهمیت 
اســرائیل در سیاســت خارجی هند در واقع بیش از هر عاملی از 
ضرورت های نوســازی نظامی هند متاثر است و عمده صادرات 

اسرائیل به هند را نیز تسلیحات تشکیل می دهد. 
از طرفی روابط سیاسی با هند برای اسرائیل اهمیت والایی دارد. 
اسرائیل که با مسئله عدم شناســایی بین المللی از طرف اغلب 
کشورهای مسلمان مواجه اســت همواره تلاش کرده که روابط 
سیاسی خود را گسترش دهد. در زمینه بازرگانی نیز هند شریک 
بزرگ تجاری برای رژیم اســرائیل در آســیا محسوب می شود. 
همچنین اسرائیل سعی می کند که از گسترش روابط با هند بر 
پیوندهای هند و ایران و دولت های عربی خلیج فارس تاثیر بگذارد. 
از طرفی هند سعی دارد که از روابط با اسرائیل علیه پاکستان بهره 
گیری کند و از طریق اسرائیل به انواع پیشرفته تری از سلاح های 

نظامی دسترسی داشته باشد. 
اکنون موضع هند در قبال مناقشه فلسطین و اسرائیل این است 
که هند این مناقشه را مسئله داخلی اسرائیل و فلسطین می داند. 
مودی در این باره توضیح داده که هدف هند جدا کردن مســئله 
فلسطین از روابط با اسرائیل است. بنابراین هند سیاست جداسازی 
را به کار گرفته است؛ سیاست جداسازی در دیپلماسی بین المللی 
به برقراری روابط مجزا با دو کشــوری اطلاق می شود که دارای 
روابط متخاصم هستند. این سیاست ظاهرا با سیاست عدم تعهد 
هند از دوران جنگ سرد مطابقت دارد، هر دو سیاست استقلال را 
در روابط خارجی ترویج می کنند. با این حال تفاوت آشکاری بین 
آنها وجود دارد. سیاست عدم تعهد توسط ایده آلیسم هدایت می 
شــود که جورج لیسکا آن را به عنوان توانایی تمایز بین درست و 
نادرست و حمایت از آنچه درست است تعریف می کند. از سوی 
دیگر سیاست جدا سازی از واقع گرایی عملگرایانه الهام گرفته شده 
و به دنبال منافع شخصی بدون قربانی کردن کامل اصول اخلاقی 
است. بنابراین در روابط بین هند و اسرائیل، هند تصمیم گرفت که 
رابطه خود را با هر دو طرف اسرائیل و  فلسطین جداگانه بسنجد 
و تصمیم ها و سیاســت های خود را بر اساس منافع خود تعیین 
کند، به جای اینکه بر اساس روابط اسرائیل و فلسطین با یکدیگر 
تصمیم بگیرد. به این ترتیب، هند سیاست خود را به طور مستقل 
نسبت به کشور فلسطین و رژیم اسرائیل تعیین کرده است و هر 

کدام را براساس نیازها و منافع خود ارزیابی می کند .
در  نتیجه روابط بین هند و اسرائیل تقویت شده است. هند همواره 
سعی کرده است که از میان فشارهایی که منافع متعارض بازیگران 
رقیب در خاورمیانه بر پیوندهایــش وارد می کنند عمل گرایانه 
منافع ملی خود را جســت وجو و پی گیری کند. این فشارهای 
متعارض گرچه برای سیاست های خاورمیانه ای هند محدودیت 
هایی ایجاد کرده اما تاکنون سبب قطع روابط هند با هیچ یک از 
این بازیگران نشده است. فقط نقش فلسطین در برنامه های این 
کشور به دلیل اینکه هند، منافع خود را، اولویت قرار داده کاهش 

یافته است.
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طرحنظارتبرآردوناننانواییها
آغازشد

مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر کالای اساســی وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: طرح نظارت بر آرد و نان نانوایی ها آغاز شد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر، مسعود امراللهی، 
مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر کالای اساســی وزارت جهاد 
کشــاورزی درباره اقدامات انجام شده در طرح شمیم مهر اظهار 
کرد: پیرو طرح نظارتی شــمیم ماه مهر برای نظارت بر مایحتاج 
عمومی مردم، این طرح را در اقلام مختلف با همکاران بازرس در 

سراسر کشور آغاز کردیم.
وی ادامه داد: در این طرح حدود ۳۶ هزار و ۵۱۶ عملیات بازرسی 
انجام دادیم که از این تعداد ۶ هزار و ۱۷۶ تخلف صنفی کشــف 
و پرونده ها به سازمان تعزیرات حکومتی برای رسیدگی و اعمال 

قانون ارسال شد.
امراللهی تصریح کرد: از اول آبــان هم طرح نظارتی بر آرد و نان 
نانوایی ها را شروع کرده ایم که با همکاری وزارت کشور، استانداران، 

فرمانداران و بخشداران در سراسر کشور انجام می شود.

مالیات۵0درصدازمشاغلصفرشد
رئیس ســازمان امور مالیاتی 
در توئیتی با اشــاره هدف این 
ســازمان برای تکریم مودیان 
مالیاتی و رســیدن به عدالت 
مالیاتی آورده است: الوعده وفا، 
مالیات ۵۰ درصد از مشــاغل 

صفر شد.
به گــزارش روزنامــه »صبح 
امروز« و به نقل از ایسنا، سید 
محمد هادی ســبحانیان در 
توئیتی با اشاره هدف سازمان 
تکریم  بــرای  مالیاتی  امــور 

مودیان مالیاتی و رسیدن به عدالت مالیاتی آورده است: الوعده وفا، 
مالیات ۵۰ درصد از مشاغل صفر شد.

وی عنــوان کرده که همانطور که در خرداد ماه وعده داده بودیم، 
مالیــات مقطوع موضــوع تبصره ماده ۱۰۰ قانــون مالیات های 
متسقیم حدود چهار میلیون نفر از اصناف و مشاغل با عدد صفر 

قطعی و نهایی شد.
سبحانیان با بیان اینکه این دستاورد بزرگ نظام مالیاتی در راستای 
تکریم بیش از پیش مودیــان و اعتماد به خوداظهاری آنان و در 
سایه مالیات ستانی عادلانه رقم خورده است، اظهار کرده که وصول 
درآمدهای مالیاتی با تکیه بر اطلاعات شفاف، دقیق و بدون فشار 
بر مؤدیان کنونی و از طریق شناســایی مؤدیان جدید، تمرکز بر 
پایه های جدید مالیاتی و مقابله بیش از پیش با فرار مالیاتی با تکیه 

بر هوشمندسازی نظام مالیاتی صورت می گیرد.
به گفته وی، رشد درآمدهای مالیاتی در سال های اخیر بدون وارد 
آمدن فشار به بخش مشاغل صورت گرفته است به طوری که در 
سال جاری بیش از ۵۰ درصد از مشاغل، مالیات صفر و حدود ۴۰ 
درصد نیز مالیات زیر ۲۰ میلیون تومان پرداخت کرده اند. همچنین 
طی دو سال گذشته از بار مالیاتی بخش تولید نیز به میزان هفت 

درصد کاسته شده است.
گفتنی است؛ پیش از این در اواخر خرداد ماه سال جاری سیدهادی 
سبحانیان با اشاره به آمارهای مالیات های مربوط به تبصره ماده 
۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم تأکید کرده بود که مالیات مقطوع 
موضوع تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم بر اساس 

داده های متقنِ عملکرد اقتصادی افراد محاسبه شده است.
وی در ایــن باره اظهار کرده بود، با همین اطلاعات، مالیات بیش 
 از نیمــی از صاحبان مشــاغل صفر و مالیات حــدود ۹۰ درصد 
مشــمولان هم کمتر از ۲۰ میلیون تومان برای یک سال تعیین 

شده است.

حواشی یک برکناری؛

اختلاف بر سر » مُرِّ قانون« ادامه دارد
اتاق  انتخابات  جنجال آفرینی بر ســر 
بازرگانی که سلامت آن حتی به تایید 
قوه قضاییه رسیده است، در حالی ادامه 
دارد کــه پرونده ی ایــن انتخابات باید 

چهار ماه پیش بسته می شد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از خبرآنلاین، دیروز خبری عجیب 
بر خروجی رسانه های همسو با دولت و 
منتقد اتاق بازرگانی رفت اما ساعاتی بعد 

ابعاد تازه ای از این ماجرا روشن شد.
در ابتدا خبرگزاری ایســنا در خبری از 
برکناری ســلاح ورزی از ســوی هیات 
نظــارت خبر داد و در خبری رســمی 
جزییات این تصمیم را اعلام کرد. این 
در حالی است که ساعاتی بعد حسین 
سلاح ورزی، رییس اتاق بازرگانی ایران 
در صفحه ی شخصی خود این موضوع 
را تکذیــب و تاکید کــرد که برگزاری 
نشست منجر به تنظیم صورت جلسه 

نشده است.
این تکذیبیه در شرایطی منتشر شد که 
علی بهادری جهرمی واکنشی آشکار به خبر 
ایسنا نشان داده و در توییتی خوشحالی 
خود از برکناری خیالی سلاح ورزی را اعلام 
کرد. وی تنها به نوشتن سه کلمه در توییت 
خود بسنده کرد. علی بهادری جهرمی در 
پست خود در شبکه ی فیلتر شده ی ایکس 
یا همان توییتر سابق نوشت: »ایستادگی بر 

مُرِّ قانون«.
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت 
پیــش از این هــم در اظهاراتی درباره 
ریاست حسین ســلاح ورزی در جمع 
دانشجویان دانشگاه بهشتی، گفته بود: 
تکلیــف صلاحیت آقای ســلاح ورزی 
کاملا روشن است و هیئت نظارت که 
یک نهــاد فرا قوه ای اســت به محض 
تشکیل جلسه ریاست ایشان را تعیین 
تکلیف می کند. دولــت به عنوان نهاد 
نظارتی اظهارنظر کرده اســت و نهاد 
مربوطه هم در دولت شــفافیت اعلام 

کرده که واجد صلاحیت نیست.
حــالا علــی شــریعتی، عضــو هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی در پستی ابعاد 
تازه ای از این ماجرا را روشن کرده و اقدام 
دیشب برخی رسانه ها در اطلاع رسانی به 
این شیوه را کودتای بخشی از دولت علیه 
وزیر صمت نامیده اســت. در پست وی 
آمده است:»  مُرِّ قانون را آقای میرمحمد 
صادقی از شریف ترین حقوقدانان کشور 
قبــلا توضیح داده! ایســتادگی در برابر 
 مهندسی انتخابات کار  مرد قانون هست!«

وی در ادامه تاکید کرده است: پیگیری ها 
مشخص کرد صورتجلسه ی برکناری در 
کار نبوده ولی روشنه حلقه ی کوچکی 
در دولــت )جریــان همیشــه پایدار( 
متشــکل از خلجی و بهادری جهرمی 
و خاندوزی به وزیر صمت یک دســتی 
زده اند تا او را در برابر موج رسانه ای قرار 
دهند.  بخش خصوصی اجازه نمی دهد 
جریان سازی به جای قانون حاکم شود.

سلاح ورزی چه گفت؟
حســین ســلاح ورزی که در چهار ماه 
گذشته بارها و بارها مجبور شده است 
نسبت به توضیح شرایط اقدام کرده و 

دائما بر این مســاله تاکید کند که در 
سمت خود حضور دارد نیز در شبکه ی 
ایکس نوشت: »امروز جلسه شورایعالی 
نظارت برگزار شد، جلسه بدون تنظیم 
هیچ صورتجلســه و امضا و توافقی بعد 
خروج تعدادی از اعضا، بی نتیجه خاتمه 

یافت.
بخش خصوصی ایران همچنان در کنار 
حاکمیت در خدمت به اقتصاد کشــور 
فعال است. به خبرسازی های نادرست 

توجهی نکنید.«
قدیر قیافه، عضو شورای عالی نظارت و 
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران، نیز در 
واکنش به خبر برکناری سلاح ورزی، به 
تجارت نیوز گفت: جلسه امروز بدون این 
که صورت جلسه ای انشا و امضا شود به 

پایان رسید.

وی این را هم توضیح داد که شــورای 
نظارت رئیس و دبیــر دارد و هر گونه 
نتیجه خاصی که در جلســات حاصل 
شود حداقل توسط این افراد رسانه ای 
می شود. اکنون مشــخص نیست که 
برخی رسانه ها با استناد به چه مدرکی 
برکناری رئیس اتاق ایــران را مخابره 

کرده اند.
ادعای رسانه های همسوی دولت چه بود؟

ایســنا در خبری تاکید کرد: شــامگاه 
دوشــنبه، اول آبــان بــا رای اکثریت 
اعضای شــورای عالی نظــارت بر اتاق 
بازرگانی، انتخابات ۲۸ خرداد ریاســت 
اتــاق بازرگانی ایران ابطال و حســین 
سلاح ورزی از ریاست برکنار شد. در این 
گزارش آمده است: انتخاب سلاح ورزی 
در حالی انجام شــد که صلاحیت وی 
پیش از این به صورت قطعی از ســوی 
وزارت اطلاعات رد شــده بود اما اصرار 
وی برای باقی ماندن در این مسئولیت و 
عدم پذیرش قانون سبب شد که بخش 
خصوصــی در طول ۴ ماه گذشــته از 
داشتن نماینده در بسیاری از شوراهای 
عالی از جمله پول و اعتبار، بورس و ... 

محروم باشد.
این در حالی اســت که قوه قضائیه در 
نامه ای غیرقانونی بودن این انتخابات را 
رد کرد و در بررسی پرونده سلاح ورزی 
مورد خاصــی پیدا نکــرد. همچنین 
مجلس هم در این باره موضع مخالفی 
از خود نشان نداده و رئیس دولت هم با 
چند سوال صرفاً خواستار رفع ابهامات 

شد.
از وزیر  شورای عالی نظارت متشــکل 
صنعت، معــدن و تجــارت، وزیر امور 
اقتصادی و دارائی، وزیر جهاد کشاورزی، 
رئیس و دو نایب رئیــس اتاق ایران و 
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران 

است.
چه کسانی می خواهند سلاح ورزی برکنار 

شود؟
خبرگزاری تسنیم پیش از این در سی 
و یکم شــهریورماه از قــول وزیر امور 
اقتصادی و دارایی گزارشی منتشر کرد. 
در این گزارش خاندوزی  در پاسخ به این 
پرسش که هم اکنون بخش خصوصی 
در شــوراهای بالا دســتی نماینده ای 
ندارد و رئیس اتــاق بازرگانی ایران به 
جلساتی از جمله شورای پول و اعتبار 

و... دعوت نیز نمی شود، تصمیم نهایی 
شــورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی 
در خصوص انتخابات پرحاشیه خرداد 
ماه اتاق بازرگانی به کجا رســید، گفته 
اســت: در آخرین جلسه هیئت عالی 
نظارت براتاق بازرگانی که برگزار شــد 
دقیقا همین موضوع در دستور کار قرار 

داشت.
وزیر اقتصاد گفــت: البته در خصوص 
ابطال انتخابات استانی درخواست هایی 
وجود داشــت اما وقت اصلی جلسه به 
بازرگانی  اتاق  انتخابات رئیس  موضوع 
ایــران اختصــاص یافت. خــود آقای 
ســلاح ورزی در ایــن جلســه حضور 
داشــتند. عضو شــورای عالی نظارت 
بر اتاق بازرگانــی گفت: به این ترتیب 
مســتندات نهادهای نظارتــی در این 
جلسه مطرح شــد و آقای سلاح ورزی 
نیز دفاعیاتــی را از رویه هایی که اتفاق 

افتاده است، مطرح کرده است.
وی افزود، به جهت اینکه تصمیمی که 
شــورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی 
ایران )با توجه به اختیارات قانونی خود( 
می گیرد هم راســتای نظر سایر ارکان 
نظام باشــد، وزیر صمت به نوعی اعلام 
تنفس کرد تا در جلسه دیگری به نتیجه 
نهایی )در خصوص تخلفات رخ داده در 

انتخابات مذکور( برسیم.
وزیر اقتصاد ابراز امیدواری کرد؛ پس از 
تعیین تکلیف موضوع و هماهنگی نهایی 
با سران قوا خبر قاطعی به اطلاع مردم 

خواهد رسید.

پنجم تیرماه سال جاری نیز خبرگزاری 
رسمی جمهوری اسلامی ایران، ایرنا در 
خبری از استعفای سلاح ورزی خبر داد 

که با تکذیب وی همراه شد.
البته در بیست و پنجم مهرماه، خاندوزی 
بار دیگر به تسنیم گفت: دعوت نامه ای 
برای اعضا برای رســیدگی به موضوع 
تخلفات انتخابات ارســال شده است و 
حداکثر تا هفته آینده با برگزاری جلسه 
شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی به 
موضوع رسیدگی خواهد شد. وی افزود، 
آقــای علی آبادی وزیــر صمت رئیس 
شــورای نظارت بر اتاق بازرگانی ایران 
هستند و رسیدگی به موضوع در جلسه 

پیش رو انجام خواهد شد.
وزیر اقتصاد در خاتمه گفت: به عنوان 
یک عضو شــورای عالــی نظارت نظر 
بنده در این خصوص همان نظر وزارت 
اطلاعات اســت. ایسنا البته در گزارش 
خود تاکید دارد انتخاب سلاح ورزی در 
حالی انجام شد که صلاحیت وی پیش 
از این به صورت قطعی از سوی وزارت 

اطلاعات رد شده بود.
در بیست و هشت مهرماه اما اعلام شد 
در پی شکایت یک نهاد حقوقی، علیه 
وزارت صنعــت و معدن و تجارت، اتاق 
بازرگانی صنایع و معادن و کشــاورزی 
ایران و حسین ســلاح ورزی منتخب 
دهمین دوره انتخابات اتاق ایران، مبنی 
بر غیرقانونی بودن انتخاب رئیس اتاق 
ایران، شــعبه ۱۵ بازپرســی دادسرای 
عمومــی و انقلاب ناحیــه ۲۸ تهران 
)جرائم کارکنان دولــت( با صدور قرار 
نهایی ضمن رد تمام اتهامات وارده، قرار 
منع تعقیب صادر کــرد و رأی مذکور 
در شعبه ۱۰۲۵ دادگاه کیفری تهران، 
مجتمع قضایی کارکنان دولت قطعی 

شد.
با توجه به قرار منع پیگرد صادر شده، 
انتشار می رفت ماجرا برای منتقدان نیز 
تمام شده تلقی شــود اما اتفاق دیروز 

عکس این ماجرا را ثابت کرد.
پای خالص سازی در میان است؟

به نظر می رســد برخی مقامات دولتی 
در این میان همچنان دســت از تلاش 
برای برکناری سلاح ورزی برنداشته اند 
کــه البته ایــن تــلاش در نهایت به 
ضعیف شــدن بخش خصوصی و اتاق 
بازرگانی منجر می شــود.هر چه هست 
خالص سازان تلاش دارند با هر ترفندی، 
حتــی مخابــره ی اخبار مســاله  دار، 
ســلاح ورزی را از روی صندلی ریاست 
اتاق بلند کنند و به مر قانون نیز استناد 
دارند این در حالی است که توضیحات 
میرمحمدصادقــی و قــوه قضاییه در 
این زمینــه گویا بوده اســت. پیش از 
این در مردادماه ســال جاری حسین 
میرمحمدصادقی رئیس انجمن نظارت 
بر انتخابات اتاق های سراســر کشــور 
به این نکته اشــاره کــرد که بر خلاف 
هیاهویی کــه برخی در فضای مجازی 
ایجاد کرده اند هیچ ابهامی بر عملکرد 
انجمن نظارت وجود ندارد و عملکرد آن 

بر اساس مُر قانون بوده است.

مدیرکل دفتر صنایع ســلولزی، چاپ و نوشت افزار از تامین بیش از ۷۰ درصد نیاز 
لــوازم التحریر در داخــل خبر داد و گفت: در ســال ۱۴۰۱، ۲.۶ میلیون دلار انواع 
نوشت افزار از جمله خودکار، ماژیک، مداد، مداد پاک کن، مداد تراش، دفترچه مشق 
دانش آموزی و غیره صادر شده که نسبت به سال ۱۴۰۰ حدود ۱۸ درصد رشد داشته 
است. منا ابروفراخ در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: بر اساس بررسی های انجام شده، 
مصرف سالانه لوازم التحریر کشور در عمده لوازم )خودکار، مداد و مداد رنگی، ماژیک، 
مداد پاک کن، دفترچه مشق( ۱.۱ میلیارد عدد در کشور است که از این میزان ۹۰۰ 

میلیون عدد از طریق تولید داخل تامین می شود.
به گفته وی با توجه به اینکه عمده میزان تقاضا برای نوشت افزار وابسته به فصل است 
و بیشترین تقاضا در بازه زمانی شهریور و مهر وجود دارد، واحدهای تولیدی صنعتی 
و صنفی در شش ماه ابتدایی سال به صورت سه و دو شیفت با حداکثر توان مشغول 
به فعالیت هستند. در مجموع بالغ بر ۴۰ درصد ظرفیت موجود در حوزه تولید لوازم 

التحریر فعال است.
ابروفراخ با بیان اینکه بیــش از ۷۰ درصد نیاز 
کشــور در داخل تامین می شود، تصریح کرد: 
در برخی از اقلام تامین بخشی از نیاز بازار از 
جمله تراش، مواد اولیه تولید و غیره، از طریق 

واردات انجام می شود.
همچنین به گفته این مقام مســئول در سال 

۱۴۰۱،   ۲.۶ میلیون دلار انواع نوشت افزار از جمله 
خودکار، ماژیک، مداد، مداد پاک کن، مداد تراش، دفترچه 

مشق دانش آموزی و غیره صادر شده که نسبت به سال ۱۴۰۰ که ۲.۲ میلیون دلار 
بوده   حدود ۱۸ درصد رشد داشته است. البته با توجه به ظرفیت های اسمی، ظرفیت 

صادرات  سالانه بیش از هزار میلیون عدد انواع نوشت افزار وجود دارد.

تامین بیش از 7۰ درصد نیاز لوازم التحریر در داخل

خبر
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با فیلمسازان خارجی فیلم کوتاه تهران؛

کیارستمی الهام بخش من بود
کریستینا سانچز کارگردان فیلم  کوتاه 
داستانی »عزیزم« از فیلم های راه یافته به 
چهلمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران به ارائه توضیحاتی درباره این فیلم 
و نسبت خود با سینمای ایران پرداخت.

بــه گــزارش روزنامه »صبــح امروز« 
کریستینا سانچز کارگردان فیلم  کوتاه 
داستانی »عزیزم« از کشور کلمبیا که 
در بخش بین الملل چهلمین جشنواره 
بین المللی فیلم  کوتاه تهران حضور دارد، 
دربــاره این اثر به مهر گفت: وقتی من 
هفت ساله بودم والدینم طلاق گرفتند، 
پدرم پس از مــدت کوتاهی با زنی که 
عاشقش شــده بود دوباره ازدواج کرد 
و همه چیز ناگهــان تغییر کرد، چون 
تبدیل به معمایی شد که حل کردنش 
برایم غیرممکــن بود. اگر با همســر 
پدرم دوست می شدم به مادرم خیانت 
می کردم و اگر نســبت به او بی تفاوت 
می شدم و او را نمی پذیرفتم، رابطه ام با 
پدرم قطع می شد که دقیقاً همین اتفاق 
افتاد و یک دوره بســیار سخت بر من 
گذشــت، چون تنها شدم و به سختی 
بــاور می کردم بخشــی از این خانواده 
جدید هستم. احســاس می کردم که 
دوست نداشــتنی و نخواستنی ام. البته 
من هم خانواده جدید را نمی خواستم 

و دوست شان نداشتم.
شروع به کشف تصاویر بصری

وی ادامــه داد: این ماجرا باعث شــد 
شروع به کشــف تصاویر بصری کنم. 
من همیشــه با تابلوی نقاشــی اندرو 
وایت به نام »دنیای کریستینا«، رابطه 
خاصی داشتم. نه تنها به این دلیل که 
او همنام من بود، بلکه به این دلیل که 
خــلاء موجود در آن تابلو را احســاس 
می کردم. گرچه نمی توانستم صورتش 
را ببینم. زبان بدنش، آسمان متروک و 
آرزوی رسیدن به آن خانه از دور، باعث 
شــد احساس مشترک با آن پیدا کنم. 
بنابراین متوجه شــدم این یک امکان 

عالی برای ساخت فیلم کوتاهم است.
این کارگردان کلمبیایــی اظهار کرد: 
می خواســتم همان نما و ترکیب را در 
بافت مدرنی که داســتانم در آن اتفاق 
می افتد، بازسازی کنم. پس تصویر این 

دختر جوان که پشتش را به سمت ما 
چرخانده است و آرزوی جایی را که در 
مقابلش است، دارد اما نمی تواند به آن 

برسد، محور داستان فیلم  کوتاهم شد.
سانچز درباره آشــنایی اش با سینمای 
ایران بیان کرد: تا حدی با سینمای ایران 
و جشنواره های بین المللی آشنا هستم. 
پس مشــتاق بودم که فیلــم  کوتاهم 
را به ایران ببرم زیــرا با وجود اینکه ما 
فرهنگ های بســیار متفاوتی داریم، اما 
همیشه ارتباط قوی  با فرهنگ این کشور 

داشته ام و سینمای ایران جایگاه بسیار 
ویژه ای در قلبم داشته  است.

وی تأکید کرد: سینمای ایران یکی از 
سینماهای مورد علاقه من است. اگرچه 
من کارگردان های زیادی را دوست دارم 
که حس می کنم مانند اصغر فرهادی 
مضامین مشــابهی از شرایط انسانی را 
در آثار خود بررسی می کنند، اما یکی 
از مهم ترین و بزرگترین کسانی که بر 

من تأثیر گذاشــته، عباس کیارستمی 
است. قبل از اینکه با او آشنا شوم، او را 
به عنوان یک کارگردان دوست داشتم، 
اما لحظه ای که با او آشــنا شدم و این 
افتخار را داشتم که در یک کارگاه با او 
دوست شــوم، او را به عنوان یک انسان 
نیز دوست داشــتم. من این افتخار را 
داشتم که در آخرین سال زندگی اش از 
طریق ایمیل با او در ارتباط باشــم و به 
طرز بسیار تلخی با او خداحافظی کنم. 

تاثیر او در من بسیار واضح است.

مدیون کیارستمی هستم
این کارگردان با اشــاره بــه برخی از 
صحنه های فیلم های عباس کیارستمی 
اظهار کرد: ما در فیلم های کیارستمی 
می بینیم که برخی از مهمترین لحظات، 
گفتگوها یا عدم گفتگوها در ماشین های 
در حال حرکت اتفاق می افتد، این همان 
چیزی است که مستقیماً از سینمای او 
می آیــد، به همین دلیل برای من مهم 

بود کــه صحنه اول و پایانی داســتان 
فیلمم در داخل ماشین اتفاق بیفتد.

وی تصریــح کرد: مــن خیلی مدیون 
الهام بخش  چون  هســتم  کیارستمی 
من بود، در بســیاری از لحظاتی که به 
سختی برای پیشــرفت در فیلمسازی 
تلاش می کنم اغلب به سخنان حکیمانه 
او فکر می کنم چون او اولین کسی بود 
که به طور جــدی معتقد بود من قرار 
اســت سینما را بســازم. پس هر وقت 
دچار تردید می شــوم به او و ســخنان 
دلگرم کننده اش فکــر می کنم. از قضا 
لحظه ای که فهمیدم فوت کرده است، 
خودم ســوار ماشــینی بودم و از یک 
ساحل خلوت تا فرودگاهی که ۲ ساعت 
فاصله داشــتند در حال حرکت بودم، 
خبر فوت او باعث شــد این سفر برایم 

بسیار غم انگیز باشد.
سانچز مطرح کرد: من عشق زیادی به 
مخاطب و فرهنگ ایرانی دارم. امیدوارم 
روزی بتوانــم از نزدیــک این فرهنگ 
را ببینم، البته بســیار سپاسگزارم که 
فرصتی بــرای نشــان دادن فیلمم در 
تهران دارم و این برایم بسیار مهم است. 
احســاس می کنم، زندگی من در حال 
تکامل است و برای این موضوع احساس 
خوشــبختی می کنم. امیدوارم از فیلم 

خوش تان بیاید.

ما در فیلم های کیارستمی می بینیم که برخی از مهمترین لحظات، 
گفتگوها یا عدم گفتگوها در ماشین های در حال حرکت اتفاق 

می افتد، این همان چیزی است که مستقیماً از سینمای او می آید، به 
همین دلیل برای من مهم بود که صحنه اول و پایانی داستان فیلمم 

در داخل ماشین اتفاق بیفتد

,,

»بدون قرار قبلی« به اسپانیا می رود
فیلم ســینمایی »بدون قرار قبلی« در 
یازدهمیــن دوره جشــنواره فیلم های 
آسیایی بارسلون اســپانیا به نمایش در 

می آید.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از بنیاد سینمایی فارابی، فیلم سینمایی 

»بدون قرار قبلــی« به کارگردانی بهروز 
شــعیبی و از تولیدات فارابی، در بخش 
پانورامــای یازدهمین دوره جشــنواره 
فیلم های آســیایی بارسلون اسپانیا روی 

پرده نقره ای می رود.
این جشنواره از ۲۵ اکتبر تا پنجم نوامبر 

برابر با ســوم تا چهاردهم آبــان  برگزار 
می شــود و تاریخ نمایش فیلــم بهروز 

شعیبی، سی ام اکتبر خواهد بود.
»بــدون قــرار قبلی« با حضــور در این 
جشنواره، شانزدهمین حضور بین المللی 

خود را تجربه می کند.

جایزه »هوگو« باز هم به زنان رسید
با انتخاب »تی. کینگفیشر« به عنوان 
برنــده جایزه ادبیــات علمی-تخیلی 
»هوگو«، زنان برای چندمین ســال 
متوالی این جایزه را به خود اختصاص 

دادند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از لیت هاب، برندگان جایزه ادبیات 
علمی-تخیلــی و فانتزی »هوگو« در 
سال ۲۰۲۳ اعلام شدند و  رمان »گزنه 
و استخوان« نوشته »تی کینگ فیشر« 

برنده جایزه اصلی بهترین رمان شد. 
»تــی کینگ فیشــر« نام مســتعار 
ورنون«  »اورسولا  آمریکایی  نویسنده 
است که امسال موفق به کسب جایزه 
بهترین رمان از جایز ادبی هوگو شد. 
این رمان فانتزی تاریک و فمینیستی 
داســتان قهرمانــی را دنبال می کند 
که امور را به دســت خود می گیرد تا 
خواهرش و سایر زنان را از یک سیستم 

سوءاستفاده گر رها کند.

این هفتمین ســالی است که یک زن 
برنده بهترین رمان »هوگو« می شود. 
سال گذشــته »مارتا ولز« برای رمان 
»اثر شــبکه« برنده ایــن جایزه ادبی 

شده بود. 

 

از زمانی که این جایزه در سال ۱۹۵۳ 
تاسیس شد تا سال ۱۹۷۰ هیچ زنی 
موفق به کســب جایزه بهترین رمان 
»هوگو« نشده بود. در آن سال »اورسلا 

لو گویین« برای »دست چپ تاریکی« 
به عنوان برگزیده انتخاب شد.

در سایر بخش ها جایزه بهترین رمان 
کوتــاه )( بــه »جایی که 
دختران غرق شده می روند« اثر »شانان 
مک گوایر« رســید و جایزه بهترین 
ناولِت )رمــان کوتاه بیــن ۷۵۰۰ تا 
۱۹۰۰۰ کلمه( به »نقاش فضا-زمان« 
اثر »های یا« نویسنده چینی اعطا شد. 
»هوگــو« از مهم تریــن جوایز علمی 
- تخیلــی جهان به حســاب می آید 
که از ســال ۱۹۵۳ به صورت سالانه 
آثار داســتانی و فانتزی را که به زبان 
انگلیســی به نگارش درآمده اند مورد 
توجه قــرار می دهد. ایــن جایزه به 
نــام »هوگــو گونزبــک« بنیان گذار 
مجله علمی -  تخیلی »داســتان های 
شــگفت انگیز« و ابداع کننده ترکیب 
»علمــی -  تخیلی« نام گذاری شــده 

است.

بازیگرمعروففلسطینیدستگیرشد

مقامات اسرائیلی »میسا عبد الهادی« بازیگر و شخصیت رسانه های 
اجتماعی را روز سه شنبه به دلیل اظهارات جنجالی وی در فضای 

مجازی دستگیر کردند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از اورشلیم پسُت، »میسا 
عبد الهادی« بازیگر اهل ناصره، پس از انتشار یک سری مطالب در 

رسانه های اجتماعی در حمایت از حماس دستگیر شد.
در میان مطالب منتشــر شــده از این بازیگر، تصویری از حصار 
شکســته مرزی بین غزه و اسرائیل همراه عنوان »به سبک برلین 
پیش برویم« دیده می شــود کنایه واضحی از فروپاشی تاریخی 

دیوار برلین است. 
این بازیگر فلســطینی در سال ۲۰۲۱ و در جریان تظاهرات علیه 
خشونت پلیس رژیم صهیونیستی در شهر حیفا، مجروح شده بود. 
»عبد الهادی« ســابقه بازی در فیلم »غزه عشــق من« نماینده 
سینمای فلســطین در اسکار ۲۰۲۰ و کمدی »تل آویو در آتش« 
را در کارنامه دارد. او در ســال ۲۰۲۱ نیز در فیلم »سالن هدی« 
ساخته »هانی ابو اسعد« کارگردان معروف فلسطینی بازی کرده 
بود که در بخش مسابقه اصلی جشنواره کن آن سال رونمایی شد. 

نقاشیغارتشدهپساز80سالبه
آلمانبازگشت

یک تابلو نقاشــی که در جریان جنگ جهانی دوم غارت شده بود 
پس از گذشت چندین دهه به آلمان بازگردانده شد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از آرت نیوز، »کریستوفر 
مارینلو«، وکیل و موســس »بازیابی بین المللی آثار هنری« است 
که سال ها در زمینه استرداد آثار هنری مهمی که توسط نازی ها 
در طول جنگ جهانی دوم غارت شــدند،  فعالیت کرده است، اما 
جدیدترین دســتاورد او مربوط به اســترداد تابلو نقاشی اثر یک 
هنرمند اتریشــی است که توسط ســربازان ارتش ایالات متحده 
آمریکا ربوده شــده بود و اکنون پس از گذشت ۸۰ سال با کمک 

»اف. بی. آی« به آلمان بازگردانده شده است.
این تابلو نقاشی که »منظره ایتالیایی« نام دارد توسط »جان فرانز 
لوترر«، نقاش اهل وین خلق شده است،  پس از جنگ به عنوان یک 
اثر هنری مسروقه از مجموعه نقاشی های ایالت بایرن گزارش شده 
بود و آخرین بار در سال ۱۹۴۵ میلادی دیده شده بود. تا اینکه در 
ماه دسامبر ســازمان »بازیابی بین المللی«  گزارشی را از یک فرد 
ســاکن شیکاگو دریافت کرد که مدعی بود دایی اش سرباز بوده و 

یک نقاشی ربوده یا غارت شده را با خود آورده است.
در نهایت این سازمان با همکاری یک شرکت حقوقی آلمانی، عنوان 
و هنرمند این نقاشی را شناسایی کرد و »مجموعه نقاشی های ایالت 

بایرن« را به عنوان مالک حقیقی این اثر تشخیص داد.
با توجه  به چالش های پیش رو برای بازگرداندن این نقاشی به آلمان، 
»اف. بــی. آی«  برای نظارت بر روند اســترداد این اثر هنری وارد 

عمل شد.
پس از بازگشت این نقاشی به »مونیخ« ، روند مرمت آن آغاز خواهد 

شد و سپس در موزه به نمایش گذاشته خواهد شد.

کافه خبر

هنر
گ و 

رهن
ف
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مامورانهنگمرزیتایبادیکمحموله
شیرخشکقاچاقراکشفکردند

فرمانده مرزبانی خراســان رضوی گفت:مرزبانان هنگ تایباد از ۶ 
تبعه افغان هنگام خروج از کشــور ۱۲۸ عدد قوطی شیرخشک 

کشف و ضبط کردند.
سردار مجید شــجاع روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
افزود: مرزبانان هنگ تایباد این تعداد قوطی شیرخشک قاچاق و 
فاقد هرگونه مدارک و بارنامه گمرکی معتبر را به ارزش ریالی ۹۹ 

میلیون و ۳۰۰ هزار ریال طی ۲ عملیات جداگانه کشف کردند.
وی اضافه کرد: مبارزه با قاچاق یکی از مهم ترین وظایف نیروهای 
مرزبانی اســت و با افرادی که با قاچاق کالاهای اساسی و روزمره 
موجب گرانی و ضربه به اقتصاد کشور شوند قاطعانه برخورد می 

شود.
فرمانــده مرزبانی خراســان رضوی گفت: ۶۶ عــدد تلفن همراه 
هوشــمند قاچاق نیز طــی ۱۰ روز از ۳۰ قاچاقچــی در حوزه 

استحفاظی هنگ مرزی تایباد کشف شده است.
شجاع افزود: کارشناسان ارزش ریالی این گوشی ها را سه میلیارد و 
۲۶۰ میلیون ریال برآورد کرده اند و متهمان پس از تشکیل پرونده 
برای سیر مراحل قانونی به همراه تلفن های همراه هوشمند تحویل 

مراجع قانونی شدند.
استان خراسان رضوی از شمال و شمال شرق ۵۳۱ کیلومتر مرز 
مشترک با کشور ترکمنستان و از شرق حدود ۳۰۲ کیلومتر مرز 

مشترک با کشور افغانستان دارد.
تایباد در فاصله ۲۲۵ کیلومتری جنوب شرق مشهد واقع است.

کودکمرگمغزیمشهدیبهجانسه
کودکبیمارحیاتیدوبارهبخشید

مســوول واحد فراهم آوری اعضای پیوندی دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد گفت: اهدای اعضای کودک خردسال مرگ مغزی ۲ ساله 
ســاکن مشهد، به جان ســه کودک نیازمند عضو حیاتی دوباره 

بخشید.
به گزارش دانشگاه علوم پزشکی مشهد، دکتر ابراهیم خالقی روز 
سه شــنبه افزود: در هزار و سیصد و هشتاد و یکمین عمل اهدای 
عضو از اهداکننده مرگ مغزی این دانشــگاه، »محمد حســین 
ســلیقه«، کودک مرگ مغزی معرفی شــده از بیمارستان فوق 
تخصصی کودکان اکبر مشهد پس از تایید مرگ مغزی و کسب 
رضایت خانواده اش، در بیمارستان منتصریه این شهر تحت عمل 

جراحی اهدای عضو قرار گرفت.
وی ادامــه داد: کلیه های این بیمار مرگ مغزی در بیمارســتان 
منتصریه مشهد به کودک ۹ ساله ساکن درگز و کودک چهار ساله 
ســاکن مشهد که سالها از نارسایی کلیه رنج می بردند و با دیالیز 

تحت درمان بودند، اهدا و پیوند شد.
مســوول واحد فراهم آوری اعضای پیوندی دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد گفت: کبد این کودک خردسال مرگ مغزی در بیمارستان 
منتصریه به کودک ۶ ساله ســاکن شاهرود که سالها از بیماری 

نارسایی کبد رنج می برد، پیوند شد.
واحد پیوند اعضا از بیماران مرگ مغزی دانشــگاه علوم پزشکی 
مشهد که شمال شرق کشــور را زیر پوشش دارد، از سال ۱۳۸۰ 

فعالیت خود را آغاز کرده است.

شانزدهمین بوستان بانوان در مشهد بهره برداری شد

بوستان شهربانو کوهسنگی ویژه بانوان 
به عنوان شانزدهمین بوستان مخصوص 
بانوان به مساحت یک هکتار و با ۲۰۰ 
میلیارد ریال اعتبار روز سه شــنبه طی 

مراسمی بهره برداری شد.
به گزارش ایرنا، رییس کمیسیون بانوان 
و خانواده شورای اسلامی شهر مشهد 
در این مراســم اظهار کرد: در این دوره 
بانوان و  مدیریت شهری کمیســیون 
خانواده در شــورای شــهر برای اولین 
بار در کشــور به منظور ایجاد گفتمان 
 جدید در حوزه زنان و خانواده راه اندازی

 شد.
فاطمه ســلیمی افزود: ایجاد فضا برای 
بانــوان نظیر ســالن های ورزشــی و 
بوستان یکی از بسترهای اصلی زیست 
پذیرکردن برای این گروه است که این 
مهم در مشهد مورد توجه قرار گرفته و 
طی چند روز اخیر بوستان بانوان وکیل 
آباد به مســاحت پنج هکتار و بوستان 
کوهســنگی به مساحت یک هکتار در 

اختیار بانوان قرار گرفت.
وی بیان کرد: بوســتان های بانوان در 
مساحت های بالای پنج هکتار به عنوان 
باغ بانوان و مســاحت های کوچکتر به 
عنوان سایت ویژه بانوان بهره برداری و 

تجهیز می شود.
رییس کمیســیون بانــوان و خانواده 
شــورای اسلامی شهر مشهد ادامه داد: 
در صورت اســتقبال از بوستان بانوان 
کوهسنگی طرح توســعه آن نیز اجرا 

خواهد شد.
 اختصاص ۵3 هکتار فضای ویژه بانوان در 

مشهد
معاون محیط زیست و خدمات شهری 
شــهرداری مشــهد نیز در این مراسم 
گفت: بوستان بانوان کوهسنگی بیش از 
یک هکتار وسعت دارد و برای ساخت 
آن حدود ۲۰۰ میلیارد ریال هزینه شده 

است.
مهدی یعقوبی افزود: ۵۳ هکتار فضای 
بانوان در مناطق شــهری  اختصاصی 
مشهد تاکنون احداث شده و در بوستان 
های با بیش از پنج هکتار مســاحت، 

فضای اختصاصی بانــوان احداث می 
شود.

وی اضافــه کــرد: بوســتان بانــوان 
کوهسنگی چهار هزار مترمربع فضای 
ســبز، ۷۰۰ مترمربع زمین ورزشــی 
والیبال و بدمینتون، ۴۵۰ متر مســیر 
ویژه دوچرخه ســواری و یک مســیر 
پیاده روی ســلامت بــرای نرمش های 
صبحگاهی دارد و در این بوستان فضای 
ویژه مــادر و کودک و همچنین کافی 

شاپ نیز احداث شده است.
معاون محیط زیست و خدمات شهری 
شهرداری مشهد بیان کرد: همچنین در 
بوستان بانوان کوهسنگی به کم توانان 
جســمی و حرکتی نیز توجه شــده و 
دسترسی های لازم برای برخورداری این 
قشر از فضای بوستان ایجاد شده است.

17 پروژه عمرانی و زوده بازده در منطقه 
هشت

شهردار منطقه هشت شهرداری مشهد 
نیز در این مراســم اظهــار کرد: بانوان 
ایرانی در عرصه های مختلف اجتماعی 
خوب درخشــیدند و با توجه به نقش 
کلیدی و محوری آنان باید نگاه ویژه ای 

در این حوزه داشت.
کاظم یزدان مهر افزود: تخصیص فضای 
ویژه در بوستان ها از مطالبات قدیمی 

بانوان است که شورای شهر و مدیریت 
شهری این درخواست را در اولویت قرار 

داده اند.
وی گفت: امروز علاوه بر بوستان بانوان 
کوهســنگی، ۱۷ پروژه عمرانی و زوده 
بازده نیز در منطقه هشت مشهد بهره 

برداری می شود.

شهردار منطقه هشت شهرداری مشهد 
ادامه داد: در سال ۱۴۰۰ کل اعتبارات 
این منطقــه، هزار و ۷۰۰ میلیارد ریال 
بــود و با توجه بــه ظرفیتهای منطقه 
هشــت، اعتبارات امسال آن به ۲ هزار 

و ۴۰۰ میلیارد رسیده است.
بوســتان بانوان کوهسنگی و ۱۷ طرح 
دیگر شهری با هزار و ۷۰ میلیارد ریال 
اعتبار روز ســه شنبه در منطقه هشت 

شهرداری مشهد بهره برداری شد.
منطقه هشــت شــهرداری مشهد با 
وســعت هزار و ۹۳۶ هکتــار و بیش 
از ۹۲ هــزار نفر جمعیت به واســطه 
همجــواری با بــارگاه ملکوتــی امام 
رضــا)ع( در موقعیــت جغرافیایــی 
حساســی قرار گرفته و در قســمت 
شــمال از میدان شهدا تا میدان بیت 
المقدس به طول یک و نیم کیلومتر، 
در شــرق از خیابان امــام رضا )ع( تا 
میدان حافظ به طول ســه کیلومتر، 
در جنوب از بزرگراه شــهید سلیمانی 
تا کوهســنگی به طول چهــار و نیم 
کیلومتــر و در غرب از کوهســنگی 
تا میدان شــهدا به طول چهار و نیم 

کیلومتر محدود شده است.

 بوستان بانوان کوهسنگی چهار هزار مترمربع فضای سبز،  ۷۰۰ 
مترمربع زمین ورزشی والیبال و بدمینتون، ۴۵۰ متر مسیر ویژه 
دوچرخه سواری و یک مسیر پیاده روی سلامت برای نرمش های 
صبحگاهی دارد و در این بوستان فضای ویژه مادر و کودک و 

همچنین کافی شاپ نیز احداث شده است

,,

شهردار مشهد:  پیوند خواهرخواندگی میان مشهد و غزه در حال پیگیری است
شــهردار مشــهد گفت: پیونــد خواهر 
خواندگی بین مشــهد و غــزه در حال 
پیگیری اســت تا با عملیاتی شــدن آن 
بتوانیم در راستای فعالیت های بازآفرینی 
و فعالیت هــای فرهنگــی در کنار مردم 
مظلوم فلســطین باشــیم. بــه گزارش 

خبرنگار ایرنا، محمدرضا قلندر شریف روز 
گذشته در مراسم بهره برداری از بوستان 
بانوان کوهسنگی با بیان اینکه درخواست 
خواهرخواندگی بین مشهد و غزه به وزارت 
امور خارجه ارســال شده است، افزود: در 
راستای حمایت از مردم مظلوم فلسطین 

و غزه، مدیریت شــهری و شورای شهر از 
حداکثر توان خود در دیپلماسی شهری 
برای ارتباط گیری با ســازمان های بین 
المللی نظیر »یونیسف و یونسکو« و دعوت 
آنها به عملکرد بهتر در حوزه حمایت از 

مردم فلسطین استفاده می کند.

ان
راس

خ

خـــبر

بازار موسمی گل زعفران در تربت حیدریه افتتاح شد
بازار موسمی گل زعفران با ۷۱ غرفه 
روز سه شنبه در محل پایانه مسافری 

تربت حیدریه افتتاح شد.
مدیر بــازار گل زعفران تربت حیدریه 
در آیین آغاز به کار این بازار موسمی 
گفت: بازار گل به مساحت هشت هزار 
مترمربع و به مــدت ۵۵ روز )تا پایان 

فصل برداشت زعفران( دایر است.
حســین ارجمندی افزود: بــازار گل 
بازار  زعفران تربت حیدریه، بزرگترین 
گل زعفران جهان اســت و به اعتبار 
این بــازار و به خصوص کیفیت بالای 
زعفران منطقه تربت حیدریه شامل سه 
شهرستان تربت حیدریه زاوه و مه ولات، 
همه ساله شــاهد ورود گل زعفران از 
دیگر نقاط استان خراسان رضوی برای 
عرضــه در این بازار و فروش آن به نام 

گل زعفران این خطه هستیم.
وی اظهــار کرد: با توجه به آغاز فصل 
برداشت، روزانه نزدیک به یک تنُ »گل 
ترَ« وارد چرخه مبادله در این بازار می 
شود و هر چه به پایان آبان ماه جاری 
نزدیک می شــویم این رقم بیشتر نیز 

خواهد شد.
بازار موسمی گل زعفران تربت حیدریه آغاز 

به کار کرد
مدیر بازار زعفران تربت حیدریه گفت: 
بــرای تجهیز و آمــاده ســازی بازار 
شهرداری ۲ میلیارد ریال هزینه شده 
است و برای رفاه حال مراجعان نصب و 
راه اندازی دوربین های مداربسته، نصب 
شیر آب، استقرار یک دستگاه خوپرداز 

)ATM( خودرویی، اســتقرار نیروی 
انتظامی و راهــور، پایش و نظارت بر 
مسایل بهداشتی و دیگر خدمات مورد 

نیاز انجام شده است.
ارجمندی افــزود: یکی از دغدغه های 
غرفه داران وجود بازارهای حاشیه ای 
در اطراف شــهر است که گل زعفران 
بدون هیــچ نظارتــی در آنها خرید 
و فروش می  شــود و شایســته است 

مسوولان دست اندرکار حوزه نظارت 
به این موضوع نگاه ویژه ای کنند.

به گزارش ایرنا، بازار گل زعفران هر روز 
از ســاعت ۹ صبح تا ۲۱ دایر است و 
برداشت زعفران به ترتیب در سه اقلیم 
ســرد )رُخ(، معتدل )مرکزی و زاوه( و 
گرم )مه ولات( از ۱۵ مهر آغاز می شود 

و تا اواخر آبان ادامه دارد.
بر اســاس داده های آماری ســازمان 
جهاد کشاورزی خراســان رضوی از 
مجموع ۱۲۰ هزار هکتار زمینهای زیر 
کشت زعفران کشور، ۹۱ هزار هکتار 
یعنی ۷۶ درصد به خراســان رضوی 
اختصاص دارد و همچنین از مجموع 
۹۱ هــزار هکتــار اراضی زیرکشــت 
زعفران این اســتان، هشــت هزار و 
۸۰۰ هکتار آن را زمینهای شهرستان 

تربت حیدریه تشکیل می دهد.
افزون بر ۳۰ هزار هکتار مزارع زعفران 
در منطقه تربت حیدریه وجود دارد و به 
عبارت دیگر چیزی بیش از ۳۴ درصد 
از سطح زیرکشــت زعفران خراسان 

رضوی در تربت حیدریه قرار دارد.
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تاثیر اخبار و اتفاقات تلخ بر جامعه؛

شاید برای ما هم اتفاق بیفتد؟
یک روان شــناس می گویــد: »اتفاقات 
تلخی که در چنــد وقت اخیر رخ داده 
است از جنگ جدید خاورمیانه تا قتل 
داریوش مهرجویی و همســرش حس 
ناامنی در جامعه ایجاد می کند که باعث 
خواهد شد ما به صورت نیابتی خود را 
معرض آن اتفاقات ببینیم و افراد جامعه 
احتمالا با این نگرانی دست و پنجه نرم 
کنند که این اتفاق ممکن اســت برای 

آنها هم رخ دهد.«
به گزارش روزنامه »صبح امروز«؛ چند 
هفته ای هست که جامعه ما به شدت 
در معــرض اخبار تلخ و آزاردهنده قرار 
گرفته اســت. هر چنــد این وضعیت 
حداقل از یک سال پیش وجود داشته 
اما با بالا گرفتن جنگ در منطقه، کشته 
شدن داریوش مهرجویی و همسرش و 
چندین قتل به اصطلاح ناموسی دوباره 
موج جدیــدی از اخبار بــد به جامعه 
تزریق شــده اســت. تاثیر اخبار بد بر 
ســلامت روان جامعه موضوعی آشکار 
است و هر چقدر هم که بخواهیم به این 
اخبار توجه نکنیم و سعی کنیم با انکار 
آنها بر زندگی فردی خود تمرکز کنیم؛ 
در نهایت درخواهیم یافت که در دنیای 
امروز هیچکس از اخبار بد و ناامیدکننده 
در زندگــی مصون نیســت. به همین 
خاطر چگونگی پــردازش و برخورد با 
این اطلاعات اســت کــه اهمیت دارد. 
راهکارهای  روان  بهداشت  متخصصان 
متفاوت و متنوعی را برای کنار آمدن با 
اخبار بد پیشنهاد می کنند. راهکارهایی 
مانند پذیرش هیجانات منفی ناشی از 
این اخبار، تنظیم مجدد افکار، آموزش 
غلبه بر ناملایمتی ها، توجه به سلامتی 
جسمانی، دریافت حمایت از نزدیکان و 

تمرین خودکنترلی.
هانیــه زائر رضایــی، روانشــناس، در 
گفتگو با خبرآنلاین دراین باره می گوید: 
»اتفاقــات تلخی که در چند وقت اخیر 
رخ داده است از جنگ جدید خاورمیانه 
تا قتل داریوش مهرجویی و همسرش 
حس ناامنی در جامعه ایجاد می کند که 
باعث خواهد شــد ما به صورت نیابتی 
خــود را معرض آن اتفاقــات ببینیم و 
افراد جامعه احتمالا با این نگرانی دست 
و پنجــه نرم کنند که این اتفاق ممکن 
است برای آنها هم رخ دهد. این موضوع 
به خصوص ممکن است در افراد مسن و 
آنهایی که حمایت چندانی ندارند باعث 
ترس و اضطراب شود و می تواند منجر 
به نشانه هایی مانند کاهش خلق، اختلال 
در خواب، کاهش یــا افزایش ناگهانی 

اشتها و کاهش تمرکز و توجه شود.«
تاثیر این اخبار بر کودکان می تواند جبران 

ناپذیر باشد
در حجم این اخبار خشــن و بد، گروه 
ســنی کودکان هم به طبع در معرض 
آن قرار می گیرند، در همین باره رضایی 
ادامه می دهد: »گروه آسیب پذیرتر دیگر 
نســبت به این اخبار خشــن کودکان 
و نوجوانان هســتند. تعــداد زیادی از 
بزرگسالان به قدری تکامل و رشد یافته 
هستند که بتوانند با این اخبار کنار آیند 
به نحوی که کارکردهای اساســی آنها 
مختل نشود. اما در مورد کودکان نیاز 
است که تا حد امکان از این موضوع دور 
نگه داشته شوند. امروزه اکثر کودکان 
و نوجوانان به فضای مجازی دسترسی 
دارند و ناخواســته در معرض بسیاری 
از این اخبار قرار خواهند گرفت. رشــد 
شــناختی و قدرت تجزیه و تحلیل در 
کودکان آنقدر رشد نیافته است و ممکن 
است نگرانی های شدید از اینکه »نکند 
این اتفاقات برای من یا پدر و مادرم رخ 
دهد« پیدا کنند. این موضوع می تواند 
باعث ایجــاد اختــلالات اضطرابی در 
کودکان شود. همچنین می تواند باعث 
شکل گیری باور بنیادینی که این جهان 
غیرقابل اعتماد است شود که این باور 
ریشه بســیاری از اختلالات روانی در 

بزرگسالی است.«
اخبار بد بدن ما را فرسوده می کند

تاثیــر این اخبار بد نه فقــط روان که 
حتی جســم ما را نیز تحت تاثیر قرار 
می دهد. این روان شــناس با تایید این 
موضوع معتقد است: »امروزه وضعیت 
به گونه ای اســت که اخبار بد و خشن 
خیلی بیشتر مورد توجه قرار می گیرند 
که اینکه جامعــه در معرض اخبار بد 
قرار داشته باشد باعث می شود که ما از 
منظر فیزیولوژیکی همواره در وضعیت 

جنــگ و گریز )وضعیتی که بدن برای 
محافظت از خود در مواقع اســترس زا 
دارد( قرار می گیریــم که در درازمدت 
باعث فرسودگی جســمانی و روانی ما 
خواهد شد. این اخبار بد باعث می شوند 
حتی زمانــی که ما واقعــا در معرض 
خطر نیستیم، احساس خطر نیابتی ما 
را در وضعیت جنــگ و گریز یا همان 

آماده باش نگه دارد.«
او ادامه می دهد: »بسیاری افراد هستند 
که در این چندوقت دچار مشــکلات 
تمرکز شــده اند مثــلا می گویند من 
نمی توانم درس بخوانم، نمی توانم روی 
کارم تمرکز کنم؛ علت چنین مشکلاتی 
این است که انرژی روانی ما در جاهای 
دیگری در حال صرف شدن است و ما 
را به این فکر می اندازد که چرا انرژی و 
توانی برای انجام کارهای خود نداریم.«
راهکارهایی که می توانند کمک کننده باشند

یکی از توصیه ها همیشــگی این است 
که خودمان را در معرض این اخبار بد 
قرار ندهیم، اما آیا این مساله امکان پذیر 
اســت؟ رضایــی در پاســخ می گوید: 
»واقعیت این است که در دنیای امروز 
حتــی اگر ما بــه دنبال اخبــار نرویم 
اخبار به دنبال ما می آیند مثلا کســی 
که برای کسب و کار شخصی خودش 
صفحه خود را در فضای مجازی چک 
می کند، خواسته یا ناخواسته با سیلی از 
این اخبار تلخ و خشن مواجه می شود. 
شاید عمل کردن به این نکته کار آسانی 
نباشد اما راه حل اساسی در ایجاد اعتدال 
درباره پیگیری این چنین اخباری است. 
استفاده از چند راهکار ساده در این باره 

می تواند مفید و ثمربخش باشد.«
اما راهکار چیست و چه باید کرد؟ این 
روان شناس ادامه می دهد: »مثلا اینکه 
می توانیم زمان مشخصی از برنامه روزانه 
خود را به پیگیری اخبار اختصاص دهیم. 

این کار باعث می شود که ما حداقل از 
این نظر آسودگی داشته باشیم که امروز 
در ساعت نسبتا مشخصی قرار است به 
این دغدغه ذهنی خود رسیدگی کنیم 
و باعث می شود تمرکزمان در کارهای 
روزمره بیشتر شود. راهبرد دیگری که 
بســیار مهم و مفید می تواند باشد این 
اســت که به هیچ عنوان قبل از خواب 
یــا در رختخواب به پیگیری این اخبار 
نپردازیم زیرا باعث می شــود سلامت 
و بهداشــت خواب ما مختل شود. مثلا 
ممکن است خواب بد ببینیم، دائما از 
خواب بپریم و در کل خواب بی کیفیتی 

را تجربه کنیم.«
اخباری که در بزرگسالی دامن کودکان را 

می گیرد
او می گوید: »راهبرد دیگر این اســت 
که ســعی کنیم هنگام غذا خوردن از 
پیگیری و در معــرض این اخبار بودن 
دور باشــیم. اتفاقی که در خانواده های 
ایرانی رایج است به این گونه همزمان با 
غذا خوردن در حال گوش دادن با اخبار 
شبکه های خبری هستیم. این موضوع 
باعث می شــود هنگام غــذا خوردن، 
هورمون های استرس در بدن ما ترشح 
شود که بر روی سلامت جسم و روان ما 

تاثیر منفی و مخربی دارد.«
این روان شناس ادامه می دهد: »به طور 
کلی باید در نظر داشت بسیاری از افراد 
جامعه کمابیش و پس از مدتی می توانند 
با این اخبار ناامیدکننده کنار آیند اما در 
کودکان و نوجوانان که هنوز به رشــد 
کامل شــخصیتی و هویتی نرسیده اند 
این گونه اخبار می تواند تاثیری بسیار 
شــدید و بلندمدت داشته باشد که در 
بزرگســالی دامن آنها را خواهد گرفت. 
به همین علت نیاز است که در چنین 
مواقــع توجه و حمایت ویــژه ای برای 

کودکان و نوجوانان در نظر گرفت.«

امتحانات نهایی دی از مدرسه ها حذف می شود؟
رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام 
آموزش و پرورش از پیشنهاد حذف امتحانات 
نهایی دی از سال آینده خبر داد. به گزارش 
روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایلنا، محسن 
زارعــی رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین 
کیفیت نظام آموزش و پرورش از پیشنهاد 

حذف امتحانات دی از سال آینده خبر داد 
و اظهار کرد: اساساً امتحانات نهایی دی برای 
 ـواحدی شــکل گرفت و از آن  نظام ترمی 
زمان در نظام تعلیم و تربیت مانده است. وی 
ادامه داد: بعد از تغییر ساختاری در آموزش 
و پرورش، وجود امتحانات دی، مبنایی ندارد 

و لذا درخواست حذف آن را مطرح کردیم. 
زارعی با بیان اینکه امسال ترمیم نمره هم در 
امتحانات نهایی دی نخواهیم داشت، اضافه 
کرد: امسال امتحانات دی برگزار می شود چرا 
که برخی دانش آموزان فقط یک درس افتاده 

برای اخذ دیپلم دارند.

توزیعشیردرمدارسابتداییازدو
هفتهآتی

وزیر آموزش و پرورش با بیان 
اینکه سراسری شدن فرآیند 
توزیع شیر، دو هفته  زمان نیاز 
دارد، گفت: تا دو هفته دیگر 
توزیع شیر در مدارس کشور 
سراسری می شــود و دو روز 
در هفته و فقط برای دانش 
آموزان ابتدایی توزیع می شود.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، رضامراد صحرایی 
در پاسخ به اینکه با توجه به برگزاری مراسم افتتاح توزیع شیر مدارس 
طی روزهای اخیر، آیا هم اکنون شیر در تمامی مدارس ابتدایی توزیع 
می شــود؟، اظهار کرد: توزیع شیر پس از سال ها برگشت و این امر 
همت و اهتمام رئیس جمهوری به تربیت جسمانی بچه ها در کنار 

تربیت فکری و معنوی را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه سراسری شدن فرآیند توزیع شیر به دو هفته  زمان 
نیاز دارد، گفت: طبق اطلاعم تا دو هفته دیگر توزیع شیر در کشور 
سراسری شده و دو روز در هفته و فقط برای دانش آموزان ابتدایی 
توزیع می شود. همچنین آن مقداری از شیر که در روزهای ماقبل 
داده نشده است نیز داده می شود و اینگونه شاید برخی هفته ها سه 

روز در هفته شیر توزیع شود.

رشد4۵درصدیوروددهکهای
کمدرآمدبهمدارسسمپاد

به گفتــه رئیس ســازمان 
ملی پرورش اســتعدادهای 
درخشان، انجام چند اقدام از 
جمله »رایگان کردن تحصیل 
پذیرفته شده  آموزان  دانش 
در مدارس ســمپاد« که از 
بین دهک های اول تا چهارم 

جامعه هستند، منجر به افزایش ۴۵ درصدی ورود دهک های محروم 
به مدارس سمپاد طی امسال شده است و این سازمان درصدد رایزنی 
برای حل مشکلات دیگر این دسته از دانش آموزان سمپادی نظیر 

»هزینه ایاب و ذهاب« از منزل به مدرسه است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از  ایسنا، مدارس سمپاد 
گرچه دولتی محسوب می شوند اما بابت ارائه خدمات آموزشی نصف 
شهریه مدارس غیر انتفاعی برجســته در همان منطقه از شهر را 
دریافت می کنند اما از مردادماه سال جاری و با تصویب هیات دولت، 
تحصیل دانش آموزان چهار دهک درآمدی اول جامعه که در مدارس 

سمپاد پذیرفته می شود، »رایگان« است.
همچنین این مصوبه عطف به ماســبق شد و شامل دانش آموزانی 
که در حال حاضر مشغول تحصیل در سمپاد هستند هم می شود؛ 
اقدامــی که بنا بر اظهارات وزیر آموزش و پرورش گرچه پولی برای 
عملیاتی کردن آن وجود نداشت اما قرار بر این شد تا کل هزینه با 
دولت باشــد و در واقع این »هدیه ویژه رئیس جمهوری به دانش 

آموزان پذیرفته شده در مدارس سمپاد« است.
حال اما رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان به ایسنا 
اعلام می کند که با انجام چند اقدام از جمله رایگان کردن تحصیل 
دانش آموزان پذیرفته شــده در این مدارس که از بین دهک های 
اول تا چهارم جامعه هستند، امســال  ورود دهک های محروم به 
مدارس سمپاد رشد ۴۵ درصدی داشته است و سازمان ملی پرورش 
اســتعدادهای درخشان در تلاش است از طریق رایزنی با نهادهای 
دیگر نیز مشکل هزینه ایاب و ذهاب این دسته از دانش آموزان به 
مدارس سمپاد را حل کند چراکه به ویژه در شهرهای بزرگ هزینه 
رفت و آمد از منزل به مدرسه و بالعکس سهم خیلی زیادی از بودجه  

پرداختی دانش آموزان را دربر می گیرد.
الهام یاوری، رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اقدامات این سازمان از سال گذشته و 
در راستای افزایش سهم دانش آموزان با دهک های درآمدی پایین تر 
بابت حضور در مدارس سمپاد، اظهار کرد: یکی از اقدامات ما تولید و 
پخش برنامه تلویزیونی به نام »هوشیار« بود که روش های مواجه با 
تست های شبیه به تست هوش که در آزمون سمپاد مطرح می شود 

را به مخاطب آموزش می داد.
وی معتقد است از طریق برنامه هوشیار بسیاری از دانش آموزانی 
که دسترسی به کتاب یا کلاس کمک آموزشی نداشتند، با آزمون  
ورودی مدارس سمپاد آشنا شدند و همین آشنایی حداقلی نیز در 

بهتر شدن عملکرد این دسته از دانش آموزان موثر بود.

خبر

سازمان وظیفه عمومی فراجا اعلام کرد
اجرای معافیت سربازی مشمولان دارای سه فرزند و بیشتر  

ســازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای از تداوم 
اجرای معافیت ســربازی برای مشــمولان دارای سه 

فرزند و بیشتر خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از پلیس، 
ســازمان وظیفه عمومی فراجا روز ســه شنبه در 
اطلاعیه ای اعلام کرد: معافیت ســربازی مشمولان 
دارای سه فرزند و بیشتر همچنان در حال اجراست 
و واجدین شــرایط برای ثبت درخواست معافیت و 
یا تکمیل مدارک مربوطه می بایست از طریق دفاتر 
خدمــات الکترونیک انتظامی )پلیــس +۱۰( اقدام 

کنند.
برابر ابلاغیه ستادکل نیروهای مسلح، دوره آموزش رزم 

مقدماتی معافیت مشمولان دارای سه فرزند و بیشتر 
لغو شده است لذا افرادی که درخواست معافیت خود 

را در گذشته ثبت کرده اند، باید برای تکمیل فرم تعهد 
آموزشی به معاونت وظیفه عمومی و یا یکی از دفاتر 

پلیس +۱۰ محل سکونت خود مراجعه کنند.
مشــمولان و کارکنان وظیفه حین خدمت که دارای 
چهار فرزند و بیشتر هستند، بدون شرط سنی و سایر 
مشمولان و سربازان وظیفه دارای سه فرزند به شرط 
داشــتن حداقل ۴۰ ســال تمام، با تکمیل فرم تعهد 

آموزشی می توانند از معافیت بهره مند شوند.
همچنین مشــمولان و خانواده های آنان برای کسب 
اطلاعات بیشتر می توانند از طریق پایگاه اطلاع رسانی 
http://www.vazifeh.police. سازمان به نشانی

ir از آخرین اخبار مربوطه مطلع شوند.
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درگاهپرداختامن

مصر اهرام  در  پنهان  اسرارآمیز  ساختار   / هفتگانه  عجایب  از  یکی  و  روز  علم 
غزال زیاری: همچنان ســوالات زیادی 
در مورد این اهرام رمزآلود حتی در بین 
دانشمندان مطرح می شــود: اینکه این 
سازه ها چگونه ســاخته شده اند و دلیل 
ســاخت آنها چه بوده. البتــه در نهایت 
تکنولوژی مســیرش را برای رونمایی از 
برخــی از رازهای نهفته در دل این اهرام 
باز کرده است. شاید برایتان جالب باشد تا 
از رموزی که علم از اهرام و اسرار مردگان 
نهفته در آن، رمزگشایی کرده، اطلاعاتی 

داشته باشید.
در مورد اهرام چه می دانید؟

اهرام مصر در فاصله ۲۵ کیلومتری جنوب 
غرب مرکز شــهر قاره، پایتخت مصر واقع 
شده اند. بزرگترین هرم در مجموعه هرم های 
جیزه )که تحت عنوان گورســتان جیزه 
شناخته می شود(، حدود ۱۴۷ متر ارتفاع 
دارد و طبق برآوردهای انجام شده ساخت 
آن بین ۲۰ تا ۳۰ ســال به طول انجامیده. 
ایــن هرم که بــا نام هرم خوفــو ) خوفو 
دومین فرعون چهارمین سلسله پادشاهی 
مصر اســت که ساخت آن را سفارش داده 
بود(، شــناخته می شــود، بلندتر از دیگر 
اهرام اطرافش یعنــی هرم های منکائوره 
و خفره اســت. به نظر می رسد که تمامی 
اهرام در روزگاری با ســنگ های پوششی 
پوشیده شده بودند و از سنگ آهک بسیار 
صیقلی ساخته شده بودند. اما با گذر زمان، 
سنگ های پوششی شل شده و ریخته و در 
پروژه های ساختمانی دیگری مورد استفاده 
قرار گرفتند. البتــه هنوز در بخش بالایی 
هرم خفره ، بخشی از این پوشش سنگی 
آهکی به چشم می خورد. هر هرم در جیزه، 
بخشی از یک مجموعه معبد بوده که شامل 
یک معبد مرده، یک معبد دره و یک سری 
مسیرهای شیب دار است که آنها را به هم 
متصل می کرده. اهرام کوچکتر که در همان 
نزدیکی واقع شده اند، محل دفن تعدادی از 
اعضای مختلف خانواده سلطنتی بودند که 
همین هرم ها، دانشمندان را به اکتشافات 

بزرگی سوق داده اند.
یک کشف بزرگ

در ۲۶ نوامبــر ســال ۱۹۲۲، تیمــی از 
باستان شناسان به سرپرستی هووارد کارتر 
و لرد کارنارون در دره پادشاهان در اقصر 
)در فاصله ۵۱۴ کیلومتری جنوب جیزه(، 
به شکل تصادفی به بقایای مومیایی شده 
پادشاه توت عنخ آمون معروف به شاه توت 
برخورد کردند. بقایای یافت شد که اکثر 

آنها در دره پادشاهان بودند، در زیر شن ها 
و در فاصله نسبتا کمی با قبر شاه رامسس 

ششم، در هرم ها مدفون بودند.
آنها این مقبره و بقایای دیگر را در شرایط 
بکری پیدا کردند و با در نظر داشتن اینکه 
مکان این مقبره برای بیش از ۳ هزار سال 
ناشــناخته بود، این اتفاق حیرت انگیزی 
به نظر می رسید. در همان زمان، بیشتر 
مقبره های مصر باستان کشف شده بودند 
ولی مقبره توت خامن، پادشــاه گمنام 
مصر که تنها ۱۰ سال حکمرانی کرده و 
در سن ۱۸ سالگی درگذشته بود، هنوز 
نامشخص بود. کشف جسد مومیایی او 
و هزاران اثر باســتانی گران بها در مقبره 
چهار اتاقه، باعث شــد تا کارتر و توت به 
شهرت زیادی برسند. این اکتشاف یکی از 
بزرگترین یافته ها از دوره فراعنه مصر بود 
که تقریبا یک قرن پیش اتفاق افتاد. ولی 
حالا علم می تواند به روشن شدن ابهامات 
موجود درباره اهرام و فرهنگ مصر باستان 

کمک های زیادی کند.
وقتی علم راه را روشن می کند

در طول این سال ها، پیشنهادات مختلفی 
از ســوی تکنولوژی مطرح شــده که به 
شــکل بالقوه می تواند اسرار باقی مانده از 
اهرام بزرگ را کشف کند. در سال ۲۰۱۷، 
دانشمندان اعلام کردند که برای بررسی 
داخــل اهرام از فیزیک ذرات بهره برده و 
حفره ای بزرگ به طول بیش از ۳۰ متر 
را کشــف کرده اند. گرچه هدف از ایجاد 
 ScanPyramids این حفره خالی که
Big Void نامیده شده، مشخص نیست 

 Grand« ولی ابعاد آن شباهت زیادی به
Gallery« دارد کــه منتهی به جایی 

می شود که زمانی مقبره فرعون خوفو در 
آنجا قرار داشت. تکنولوژی مورد استفاده 
برای این کشــف بــزرگ، »رادیوگرافی 
میون« نامیده می شــود. دانشمندان از 

میون که ذرات زیراتمی ناپایداری شبیه 
به الکترون هستندکه جرم بسیار بیشتری 
دارند استفاده می کنند و در این زمینه، آنها 
از این ذرات برای نفوذ به بیرون ســخت 
هرم و ترسیم آنچه در داخل هرم نهفته 
اســت بهره بردند. میون ها در شرایطی 
تولید می شوند که پرتوهای کیهانی )ذرات 
پرانرژی خورشیدی( به اتم های جو زمین 
برخورد می کنند. یکی از ویژگی های مفید 
میون ها، توانایی آنها برای نفوذ به اجسام 
جامد اســت، بدون آنکــه تاثیری بر آن 
اجسام بگذارند. دیگر ویژگی مفید آنها این 

است که میون ها همه جا هستند.
کونیهیرو موریشیما، فیزیکدان دانشگاه 
ناگویــای ژاپن، از ســال ۲۰۱۵ با هدف 
ترسیم نقشــه هرم، چندین آشکارساز 
میــون را در اتاق ملکه کــه پائین ترین 
محفظه شناخته شده در داخل هرم است، 
قرار داد و در راستای جمع آوری داده ها و 
اطلاعات مورد نیاز، آن را چند ماهی در 
آنجا رها کرد. میون ها قدرت نفوذ بالایی 
دارند و از فضاهای خالی به مراتب راحت تر 
از اجســام جامد عبور می کنند. در این 
فرآیند آنها انرژی خود را از دست می دهند 
ولی توسط جسم جذب نمی شوند و این 

کار تشخیص آنها را آسان تر خواهد کرد.
در مــورد حفره موجــود در هرم بزرگ، 
موریشیما، میون های بیشتری را نسبت 
به زمانی که میون ها از یک سطح کاملا 
جامد عبور می کنند، شناســایی کرد و 
این حکایت از آن داشت که فضای خالی 

زیادی در اعماق هرم وجود دارد.
در سال های بعد و با استفاده از روش های 
مختلف ثبــت میون هــا، آزمایش های 
بیشتری انجام شد که همه نتایج آزمایش 
موریشــیما را تائید می کردند و حداقل 
سطح پنج سیگما از اهمیت آماری را در 
اختیار دانشمندان قرار داد. بدین معنی که 

شانس اینکه آزمایشات اشتباه بوده باشد، 
کمتر از یک در یک میلیون اســت. لازم 
به ذکر اســت که جای کمی برای بحث 
در مورد تصادفی بودن نتایج وجود دارد؛ 
یعنی قطعا یک غار و حفره مرموز در درون 
یک هرم واقع شده است؛ گرچه که دلیل 
ســاخت و وجود آن همچنان ناشناخته 
باقی مانده. آشکارســازهای میون، علاوه 
بر تشخیص حفره های شناخته شده ای 
مثل اتاق پادشــاه، اولین شواهد را برای 
یــک فضای خالی بزرگ ناشــناخته به 
طول ۳۰ متر ارائه کردند. مهدی تیوبی، 
از موسســه حفاظت از نوآوری میراث و 
داسو سیستمز که در پاریس واقع شده 
در این باره گفت:» ما می دانستیم که چیز 
بسیار بزرگ و مهمی را پیدا کرده ایم.« از 
این تکنولوژی برای شناسایی تونل ها و 
غارهای پنهان در کــوه Echia در ناپل 
و مشــاهده بقایای ویران شــده نیروگاه 
هسته ای فوکوشیما دایچی نیز استفاده 
شــده بود. در عین حال باستان شناسان 
امیدوارند تا از این تکنولوژی برای اثبات یا 
تکذیب شایعه وجود قنات در اعماق شهر 
باستانی کوما در یونان بهره ببرند. از سوی 
دیگر این تکنولوژی کاربردهای عملی در 
علم آتشفشان شناســی نیز دارد. گرچه 
پیش بینی اینکه یک آتشفشان چه زمانی 
فوران می کند، در حال حاضر امکان پذیر 
نیست ولی دانشمندان امیدوارند تا روزی 
از این فنــاوری و ترکیب آن با اطلاعات 
جمع آوری شــده از طریق منابع دیگر، 
برای پیش بینی زمان فوران آتشفشان ها 

استفاده کنند.
میون ها و ترسیم نقشه اهرام

از  متفــاوت  نــوع  ســه  از  محققــان 
آشکارسازهای میون برای تائید وجود حفره 
بزرگ بهره بردند: فیلم های امولســیونی 
هسته ای، هودوســکوپ های سوسوزن و 
آشکارسازهای گاز. فیلم های امولسیونی 
هسته ای، در ابتدا در اتاق ملکه قرار گرفتند. 
مشــابه روندی مثل ایجــاد یک تصویر، 
فیلم ها در زیر چیــزی که می خواهید از 
آن نقشه برداری کنید )در اینجا، اتاق های 
بالایی(، قرار می گیرند. میون ها از اتمسفر 
حرکت کرده، از اهرام عبور می کنند و مانند 
عکاسی با نوردهی طولانی، در فیلم انتشار 
هسته ای، ظاهر می شوند. این روش یکی 
از دقیق ترین اشکال اندازه گیری میون ها و 

نقشه برداری از محیط به شمار می رود.

نجوم
دو سال پس از کشــف خیره کننده مبنی بر اینکه یک سیارک 
نزدیک به زمین می تواند تکه ای از ماه باشد، یک گروه پژوهشی 
دیگر دریافته اند که یک مسیر نادر احتمالا این اتفاق را ممکن کرده 

است.
به گزارش ایسنا و به نقل از ساینس دیلی، گروهی از ستاره شناسان 
»دانشــگاه آریزونا«)UArizona( در ســال ۲۰۲۱ گفتند یک 
سیارک نزدیک به زمین موسوم به »کاموئوالوا«که اخیرا کشف شده 

است، می تواند تکه ای از ماه باشد.
اکنون دو سال پس از این کشف خیره کننده، یک گروه پژوهشی 
دیگر از دانشگاه آریزونا دریافته اند که یک مسیر نادر احتمالا این 

اتفاق را ممکن کرده است.
»رنو مالهوترا«استاد علوم سیاره ای و پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: 
تاکنون فقط سیارک های دوردست ورای مدار مریخ به عنوان منبع 
سیارک های نزدیک به زمین در نظر گرفته شده اند. ما اکنون در 
حال اثبات کردن این موضوع هستیم که ماه منشا محتمل تری 
برای کاموئوالوا است. این بدان معناست که تعداد زیادی از تکه های 
ماه در میان جمعیت سیارک های نزدیک به زمین کشف خواهد 

شد.
پژوهشگران دانشگاه آریزونا به دو دلیل تصمیم گرفتند که کاموئوالوا 
را مطالعه کنند. کاموئوالوا از این جهت غیرمعمول به شمار می رود 
که »شبه قمر« زمین است. اصطلاح شبه قمر برای سیارک هایی 
استفاده می شود که مدارشان آن قدر شبیه به زمین است که حتی 
اگر واقعا به دور خورشــید بچرخند، به نظر می رسد به دور زمین 

می چرخند.
»خوزه دنیل کاسترو سیسنروس« 
Jose Daniel Castro-(

Cisneros( پژوهشــگر ارشد این 

پــروژه گفت: جنبــه عجیب دیگر 
کاموئوالوا طول عمر آن است. انتظار 
می رود کاموئوالوا میلیون ها سال به  
عنوان همراه زمین باقی بماند که این ویژگی قابل توجه آن است. 
در مقابل، ســایر اجرام شناخته شده فقط برای چند دهه در این 
مدارهای مشابه زمین می مانند.پژوهش سال ۲۰۲۱ نشان داد که 
طیف کاموئوالوا با سایر سیارک های نزدیک به زمین متفاوت است 
اما بیشترین تطابق را با طیف ماه دارد. پژوهشگران بر این اساس، 
فرضیه ای را مطرح کردند مبنی بر اینکه سیارک ممکن است در 
اثر برخورد با یک شهاب سنگ، از سطح ماه به بیرون پرتاب شده 
باشد. مالهوترا گفت: قطعات ماه که انرژی جنبشی کافی را برای فرار 
کردن از سیســتم زمین-ماه دارند، از انرژی زیادی نیز برای فرود 

آمدن در مدارهای زمین مانند شبه قمرها برخوردار هستند.
گروه مالهوترا با شبیه سازی های عددی که دقیقا نیروهای گرانشی 
همه سیارات منظومه شمسی را محاسبه می کند، دریافتند که 
برخی از قطعات خوش شــانس ماه می توانند راه خود را به سوی 
چنیــن مدارهایی بیابند. این پژوهش نشــان می دهد کاموئوالوا 
می تواند یکی از آن قطعاتی باشد که طی چند میلیون سال گذشته 

در اثر برخورد با ماه ایجاد شده است.
مالهوترا توضیح داد: در طول تاریخ، ماه توسط سیارک ها بمباران 
شده و این امر در دهانه های برخوردی متعددی که در سطح آن 
حفظ شده اند، مشهود است. هنگامی که سیارک ها یا شهاب سنگ ها 
به سطح سیاره یا ماه برخورد می کنند، دهانه های برخوردی ایجاد 
می شوند. برخوردها به پرتاب شدن مواد ماه از سطح آن می انجامند 

اما بیشتر آن مواد معمولا به ماه برمی گردند.
وی افزود: برخی از مواد پرتاب  شده روی زمین می افتند و این گونه 
است که ما شهاب سنگ ها را از ماه می گیریم. از سوی دیگر، کسر 
کوچکی از این مواد می توانند از گرانش ماه و زمین فرار کنند و در 
نهایت مانند سایر سیارک های نزدیک به زمین، به دور خورشید 
بچرخد. شبیه سازی عددی نشان می دهد کاموئوالوا می تواند یکی از 

همین نمونه ها باشد که وارد فضای مداری زمین شده است.
به گفته مالهوترا، یافته های این پژوهش می توانند به درک بیشتر 
ســیارک های نزدیک به زمین کمک کنند که برای زمین خطر 
محسوب می شوند. مطالعه دقیق تر کاموئوالوا و تعیین منشا این 
سیارک در یک دهانه برخوردی ویژه روی ماه، اطلاعات سودمندی 
را در مورد مکانیک ضربه ارائه می دهد. سیسنروس خاطرنشان کرد 
که این گروه پژوهشی در حال برنامه ریزی کردن برنامه های آینده 
برای شناسایی شرایط ویژه ای هستند که ورود کاموئوالوا را به مسیر 
مداری امکان پذیر کرده است. همچنین، این گروه قصد دارند روی 

تعیین کردن سن دقیق کاموئوالوا کار کنند.
مالهوترا گفت: ما طیف کاموئوالوا را فقط به این دلیل بررسی کردیم 
که در یک مدار غیرعادی قرار داشــت. اگر یک سیارک معمولی 
نزدیک به زمین بود، هیچ کس فکر نمی کرد طیف آن را پیدا کند و 

ما نمی دانستیم که کاموئوالوا می تواند یک قطعه از ماه باشد.

پژوهشگران: سیارک عجیب از یک مسیر نادر به نزدیکی زمین رسیده است
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